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In aceste zile pe ogoare. Semănatul 
griului Ia gospodăria colectivă din 
comuna Urzicuța, raionul Băilești, 

regiunea Oltenia.Plantarea de toamnă
a pomilor

Directivele Con
gresului al IH-lea 
ii P.M.R., precum și 
Plenara C.C. din 30 
iunie—1 iulie 19S1 
au trasat sarci
na ca ptnă în anul 
1965 să se plan
teze peste 80.000 ha cu livezi, pentru 
ca suprafața totală a acestora să se 
extindă la 300.000 ha. In același timp 
trebuie să se îmbunătățească raportul 
între specii în așa fel ca din numărul 
total de pomi mărul și părul să repre
zinte peste 32 Ia sută, cireșul, vișinul, 
caisul și piersicul să facă la un loc 
circa 17 la sută, iar prunul să scadă 
la 43 la sută.

Potrivit sarcinilor trasate, plantarea 
pomilor trebuie să se facă în bazi
nele pomicole importante, unde există 
o tradiție și o experiență îndelungată, 
unde producătorii sînt formați ca 
buni pomicultori, iar condițiile sînt 
cele mai prielnice pentru obținerea 
de fructe de calitate superioară.

Urmînd această linie, cultura po
milor se extinde mai mult în zona 
dealurilor unde se folosesc terenurile 
în pantă, care se organizează și se 
amenajează în terase în așa fel ca 
să permită mecanizarea principalelor 
lucrări de întreținerea plantațiilor.

Extinderea plantațiilor de pomi în 
zona dealurilor prezintă avantajul că 
pune în valoare suprafețe mari de 
terenuri care astăzi nu dau rentabili
tatea necesară fiind cultivate cu ce
reale.

Prof. TEODOR BORDEIANU 
membru corespondent 

al Academiei R.P.R.

Cultura pomilor în aceste regiuni 
are și un rol social important, întru- 
cît creează mari posibilități de folo
sire a brațelor de muncă, iar prin ve
niturile realizate contribuie Ia ridi
carea nivelului de trai al populației.

O altă trăsătură caracteristică 
foarte importantă în dezvoltarea 
pomiculturii de la noi, în epoca ac- 
țnală, constituie concentrarea acțiunii 
respective și crearea unor plantații 
masive pe suprafețe mari. Ca exem
plu pot servj plantațiile multor gos
podării agricole de stat întinse pe 

sute de hectare: 
G.A.S. Apold din 
raionul Sighișoara 
are o plantație de 
462 ha, G.A.S. Mi 
ciurin din raionul 
Bistrița cu o plan
tație de 786 ha.

■Cel mai bun exemplu în această 
privință l-a dat însă regiunea Argeș 
care în ultimii trei ani a plantat în 
gospodăriile agricole colective din 
cîteva centre plantații masive de 
pomi pe suprafața de circa 27.000 ha.

în același timp la stațiunile expe
rimentale pomicole ale I.C.H.V. : Bil- 
cești, Bistrița, Cluj, Fălticeni, Geoagiu, 
Tg. Jiu, Volnești și altele, precum și 
în numeroase gospodării agricole de 
stat se extind pe suprafețe din ce 
în ce mai mari plantațiile de meri și 
peri pitici, pe portaltoi vegetativi, 
care asigură intrarea mai de timpuriu 
pe rod a pomilor, producții mai mari 
la unitatea de suprafață, fructe de 
calitate superioară, precum și ușu
rință în aplicarea mecanizată a lu
crărilor agrotehnice.

In cadrul planului de extindere a 
livezilor se va planta un număr mare 
de pomi și în această toamnă. In a- 
ceastă privință subliniem faptul că 
condițiile de climă și sol de la noi. 
particularitățile biologice ale specii
lor pomicole, precum și factorii de 
ordin economic pledează pentru exe
cutarea din toamnă a acestei lucrări- 
Perioada ploilor de toamnă, care în 
cele maj multe regiuni de la noi în-
cepe în luna octombrie, asigură umi
ditatea atmosferică și cea din sol, 
necesară pentru plantarea și prinde
rea pomilor.

Plantarea din toamnă a pomilor se 
recomandă și pentru motivul că ră
dăcinile pomilor continuă să crească 
pînă ce îngheață pămîntul. Ca ur
mare, din momentul plantării pomilor 
și pînă la începutul gerului, rănile de 
pe rădăcini se vindecă, iar uneori 
încep să crească și rădăcini noi.

(Continuare in pag. 4-a)

FRUNTAȘI LA
Situată în inima Bărăganului, gos- 

| podăria agricolă de stat Perișoru a 
realizat an de an producții bogate 
de grîu și porumb. In vară, combi
nării gospodăriei au strîns în me
die 3.004 kg grîu la hectar.

— Roditor cernoziomul gospodă
riei noastre — obișnuiește să spună 
directorul gospodăriei, tovarășul Co- 
coșilă Marin. Roditor, dar cu o con
diție : să-l lucrezi așa cum scrie la 
carte.

Credincios acestei idei, izvorîtă 
dintr-o bogată experiență practică, 
directorul gospodăriei de stat Peri
șoru, precum și ceilalți membri ai 
consiliului, îndrumați și sprijiniți zi 
de zi de către organizația de partid, 
au imprimat în rîndurile întregu- 

1 lui colectiv o atitudine de preocu
pare permanentă pentru calitatea 
lucrărilor agrotehnice.

In toamna aceasta gospodăria a 
avut de însămințat 3.000 ha cu grîu 
pe care le-a însămințat pînă în ziua 
de 17 octombrie, adică cu 3 zile îna
inte de termenul fixat.

S-ar putea crede că ritmul lucră
rilor a fost zorit peste măsură, că 
tractoarele au lucrat cu o viteză mai 
mare decit cea admisă. Nici vorbă 

; de așa ceva.
Semănatul s-a terminat repede da-

• torită folosirii depline a capacității 
utilajului și mai ales datorită fap
tului că mecanizatorii au lucrat în 
două schimburi, pregătind terenul 
in schimbul de noapte. Comunistul

1620 hectare cu grîu
In această toamnă. mem brii gos

podăriei colective ..8 Mai' din co
muna Să veni, raionul Fetești, au a- 
vut de însămințat 1620 ha. cu grîu. 
Folosind întreaga capacitate de lu- 

.; cru a tractoarelor și mașinilor agri- 
I cole, ei au reușit să însămințeze zil

nic cite 80 de hectare. Astfel. în 
î seara zilei de 16 octombrie 1961. ei
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Prețul 20 de bani

Au terminat 
însâmințările

Membrii gospodăriei colective 
„Progresul" din comuna Făcăeni, 
raionul Fetești, avînd sprijinul 
mecanizatorilor din brigăzile a 
8-a și a 9-a ale S.M.T.-ului din 
localitate, au terminat însămîn- 
țările de toamnă la data de 15 
octombrie, cu 5 zile înainte de 
termenul stabilit. Au fost semă
nate 1.016 hectare cu grîu, 130 
hectare cu secara masă-verde, 
20 hectare cu secară pentru boa
be și 70 hectare cu orz.

Terenul în care s-a însămințat 
griul a fost arat la peste 30 de 
cm adîncime, după bune plante 
premergătoare, discuit și tăvălu- 
git, și fertilizat pe aproape 300 
de hectare. S-a folosit numai să- 
mînță din soiuri de mare produc
tivitate, norma de semănat s-a 
stabilit diferențiat, în funcție de 
soiul întrebuințat, fertilitatea so
lului, valoarea culturală a se
mințelor și data semănatului.

La executarea însămînțărilor 
s-au evidențiat în mod deosebit 
colectiviștii Iordache Olteanu, 
Dumitru Cristea, Gheorghe M. 
Stancu, Dobre Stancu, precum și 
tractoriștii Radu Dinu, Vasile Si- 
mion. Ion Piticu, Gheorghe Z. Ni- 
colae și Modest Brătățeanu.

CONSTANTIN FRÎNCU
corespondent

INSÂMINTĂRI
Mușat Ștefan, tinerii Neagu Tudor, 
Dumitru Nicolae, Budileanu Zamfir 
și mulți alții, și-au cîștigat prin 
vrednicia dovedită cinstea de a fi
gura în primele rînduri pe panoul 
fruntașilor în întrecerea socialistă.

Terenul a fost discuit de 2-3 ori, 
iar apoi tăvălugit de 2-3 ori. Dacă 
totuși, inginerul desemnat de con
ducerea gospodăriei să recepționeze 
lucrarea, constata că patul germi
nativ încă nu era de calitatea do
rită, parcela respectivă nu primea 
avizul „Bun pentru semănat14 și se 
continua lucrarea de mărunțire a 
bulgărilor și pregătire a terenului. 
Puține au fost cazurile cînd vreun 
brigadier a suferit o asemenea ru-
șine.

Fertilizarea a mers aproape în 
pas cu pregătirea terenului. Pe mai 
bine de 70 la sută din suprafață au 
fost încorporate cîte 300-400 kg în
grășăminte chimice la hectar, dife
rențiat în funcție de planta premer
gătoare, soiul cultivat și gradul de 
fertilitate naturală a solului.

Reglarea cu pricepere a semănă
torilor, verificarea lor în timpul 
funcționării, executarea semănatu
lui în rînduri drepte, fără greșuri și 
la adîncimea de 7-8 cm. constituie 
chezășia realizării densității optime 
de plante la m.p.

Este greu de apreciat care dintre 
brigăzi a lucrat cel mai bine. în 
orice caz, nimeni din gospodărie nu 
va tăgădui că, pe bună dreptate, sînt 
considerate fruntașe brigăzile con
duse de Lădaru Aurel, Savu Virgil 
și Mușat Ion.

ț Calitatea lucrărilor de insămîn- 
țare și încadrarea lor in epoca op- 

1 timă constituie o temelie strașnică 
pentru viitoarea recoltă de cereale 
păioase a gospodăriei agricole de 
stat Perișoru.

XI. PANDREA

in raionul Săveni

Eliberarea terenurilor trebuie mult grăbită

Aspect de la vizita solilor poporului romîn la Complexul model de ferme pentru produse lactate din Aarey, 
în apropiere de Bombay

Continuîndu-și vizita în India, în 
cursul zilei de luni tovarășii Gheor
ghe Gheorghiu-Dej, Ion Gheorghe 
Maurer și Corneliu Mănescu, înso
țiți de înalte personalități indiene 
au vizitat uzina de avioane, uzina 
de telefoane și o expoziție de arti
zanat din orașul Bangalore. De 
asemenea, conducătorii de stat din 
R. P. Romînă au vizitat Institutul 
indian de științe, centrul de cerce
tări în care cei ce au absolvit 
școli superioare pot să-și continue 
studiile pentru aspirantură. Pretu
tindeni oamenii muncii indieni au 
făcut înalților oaspeți o primire 
călduroasă.

în aceeași zi, în sala municipali
tății din Bangalore a avut loc o 
mare întîlnire cetățenească în cin
stea conducătorilor de stat romîni, 
la care au luat cuvîntul primarul 
orașului și tovarășul Gheorghe 
Gheorghiu-Dej. Cuvîntarea tovară
șului Gheorghe Gheorghiu-Dej a 
fost ascultată cu mult interes și 
subliniată cu aplauze puternice.

Tn dimineața zilei de marți, 16 
octombrie. tovarășii Gheorghe 
Gheorghiu-Dej, Ion Gheorghe Mau
rer și Corneliu Mănescu au părăsit 
orașul Bangalore, plecînd pe calea 
aerului spre Agra. La plecare, oas
peții âu fost conduși pe aeroportul 
orașului Bangalore de ministrul 
principal al statului Mysore, Nij- 
lingappa, de primarul orașului Ban
galore, Iyer, de miniștri ai statului 
Mysore și de alți reprezentanți ai

In podgoria Drăgâșani
Cînd cobori de la pădurea Urșa- 

nilor mai jos de Cîrstoci peste matca 
Dadicilor, ți se întind în fața ochi
lor pe versantul dealului Gușoie- 
nilor, cîteva sute de hectare de vie 
ale gospodăriei agricole de stat Dră- 
gășani. Printre șpalierii aflați într-o 
aliniere perfectă, sute de oameni cu
leg în coșuri rodul bogat al viței. 
La centrul de vinificație de la sec
ția Gușoieni zdrobitorile lucrează zi 
și noapte. Și pe malul Oltului, în 
apropierea Drăgășanilor. lucrurile

• se petrec la fel. Sub îndrumarea or
ganizației de partid și a conducerii 
gospodăriei, brigadierii acestei uni
tăți care conduc sute de oameni ia 
cules grăbesc recoltatul ultimelor 
182 de ha de vie.

In această toamnă, gospodăria de 
stat Drăgășani a avut de recoltat 
struguri de pe o suprafață de 657 
de ha. Pînă la 15 octombrie s-au re
coltat 475 de hectare, livrîndu-se 
statului aproape 500 de tone de 

autorităților locale. Cu acest prilej, 
la rugămintea corespondenților de 
presă indieni, tovarășul Gheorghe 
Gheorghiu-Dej a făcut o scurtă de
clarație, urînd succes locuitorilor 
orașului Bangalore. „Vă doresc, a 
spus tovarășul Gheorghe Gheorghiu- 
Dej, tot ce poate să vă dorească 
numai un prieten".

Călătoria de la Bangalore pînă la 
Agra — fosta capitală a Indiei — 
a durat trei ore, astfel că la ora 
12,30 avionul a aterizat pe aeropor
tul din Agra, unde oaspeții au fost 
întîmpinați de Stargaving Singh, 
ministru al Planificării în guvernul 
statului Uttar Pradesh, și de alte 
persoane oficiale. Conducătorii de 
stat romîni au luat loc în mașini 
care s-au îndreptat spre reședința 
ce le-a fost pusă la dispoziție — 
„Circuit House". Pe drumul pînă 
la reședință, locuitorii orașului Agra 
au întîmpinat cu căldură pe oaspe
ții romîni.

în cursul după-amiezii, tovarășul 
Gheorghe Gheorghiu-Dej, împreună 
cu tovarășii Ion Gheorghe Maurer 
și Corneliu Mănescu au vizitat două 
dintre cele mai minunate monumen
te ale străvechii arte indiene Fortul 
Roșu și Taj Mahal-ul. La încneierea 
vizitei, tovarășii Gheorghe Gheor
ghiu-Dej, Ion Gheorghe Maurer și 
Corneliu Mănescu au mulțumit gaz
delor pentru prilejul care le-a fost 
oferit de a cunoaște mai îndeaproape 
minunata artă a poporului indian.

struguri de masă iar pentru vinifi
cație s-au recoltat pînă la aceeași 
dată 2.137 de tone. Din calculele fă
cute, gospodăria va obține în acest 
an, în medie, peste 5.000 de kg de 
struguri la hectar, depășind pro
ducția planificată cu circa 250 de kg 
la ha. Printre fruntașii recoltelor 
bogate de struguri se numără, Ion 
Dovleac, care a obținut de pe 5 ha 
cîte 12.000 de kg de struguri la ha, 
comunistul N. Petrescu care a reali
zat de pe aceeași suprafață cîte 10.000 
de kg struguri la hectar, din soiul 
Fetească, iar brigada lui Ion Sache 
a obținut aceeași producție la ha 
din soiul Pinot Gris.

Aceste recolte își au secretul lor. 
După cum spuneau tovarășii din 
conducerea gospodăriei, în toamna 
trecută s-au administrat cîte 300 de 
kg. de superfosfat la ha, pe întrea
ga suprafață, iar în primăvară s-au 
mai dat și cîte 15 tone de gunoi de 
grajd bine fermentat. în timpul ve
rii s-au executat toate lucrările de 
întreținere la un nivel agrotehnic 
corespunzător. La tăiere s-au lăsat 
mai mulți ochi de rod, iar atacul 

I manei a fost prevenit prin stropiri 
repetate, ori de cîte ori a fost nevoie.

Z. PETRE 

Apoi coloana de mașini oficiale s-a 
întors la reședința „Circuit House".

★
La 17 octombrie, tovarășul 

Gheorghe Gheorghiu-Dej, președin
tele Consiliului de Stat al Re
publicii Populare Romîne, îm
preună cu tovarășii Ion Gheorghe 
Maurer, președintele Consiliului de 
Miniștri, și Corneliu Mănescu, mi
nistrul afacerilor externe, au sosit 
la Delhi — capitala Indiei — în 
continuarea vizitei în țara priete
nă, la invitația președintelui Repu
blicii India, dr. Sarvapalli Radha- 
krishnan.

La ora 12, ora locală, pe aero
portul Palam a sosit, escortat de 
un grup de avioane cu reacție ale 
forțelor militare aeriene indiene, a- 
vionul cu care au călătorit condu
cătorii de stat romîni, însoțiți de 
ministrul muncii al guvernului cen
tral indian, Jai Sukh Lai Hathi, 
ambasadorul Republicii India la 
București, Mathur, și ambasadorul 
R. P. Romîne la Delhi, Iancu Ho- 
rațiu.

Pe aeroport, pavoazat cu drape
lele de stat ale Republicii Populare 
Romîne și Republicii India, era a- 
liniată o gardă de onoare formată 
din subunități ale forțelor armate 
terestre, maritime și aeriene ale 
Republicii India. în semn de salut, 
o baterie de artilerie a tras 21 de 
salve de tun.

Solii poporului romîn sînt întim- 
pinați cu căldură de președintele 
Republicii India, dr. Sarvapalli 
Radhakrishnan, de vicepreședintele 
Zahir Hussein, și de primul minis
tru Jawaharlal Nehru. Primarul o- 
rașului Delhi oferă conducătorilor 
de stat romîni tradiționalele ghir
lande de flori. După prezentarea 
membrilor guvernului indian, s-au 
intonat imnurile de stat ale Repu
blicii Populare Romîne și Republi
cii India. Comandantul gărzii de 
onoare a prezentat raportul. Tova
rășul Gheorghe Gheorghiu-Dej a 
trecut în revistă garda de onoare.

Conducătorilor de stat romîni 
le-au fost prezentați apoi alți înalți 
demnitari indieni, precum și mem
brii corpului diplomatic aflați pe 
aeroport.

Președintele Republicii India, dr.

(Continuare In pag. a 4-a)

Din stupina gospodăriei
Membrii gospodăriei agricole co

lective „Drum Nou“ din comuna 
Darabani, raionul Dorohoi, acordă o 
grijă deosebită creșterii albinelor. 
Aplicînd bine regulile de îngrijire, 
colectiviștii apicultori au obținut de 
la cele 153 de familii de albine, 
2 525 kg miere. Valorificarea acestui 
produs a adus gospodăriei colective 
un venit bănesc de 47.600 de lei.

C. BĂRBACARU
corespondent

Succese însemnate
Ca urmare a atenției pe care comi

tetul raional de partid și consiliul 
agricol al raionului Urziceni, regiunea 
București, au acordat-o bunei pregă- 
itiri în vederea desfășurării munci
lor din toamna acestui an, aici s-au 
obținut rezultate deosebit de bune.

Astfel, pînă în seara zilei de 17 
octombrie 1961, în gospodăriile colec. 
tive din raion, fuseseră însămînțate 
peste 33.000 hectare cu grîu, din. cele 
34.500 hectare planificate. De ase
menea, au mai fost însămînțate toate 
cele 1.500 hectare cu orz prevăzute, 
precum și 2.800 hectare cu secară 
pentru masă-verde față de 4.100 hec
tare cit prevede planul.

Aceste succese au fost posibile da
torită faptului că consiliile de condu
cere din gospodăriile colective, cu 
sprijinul inginerilor și tehnicienilor 
agronomi, au mobilizat’, toate forțele 
de lucru în vederea eliberării tere
nurilor de culturile tîrzii de toamnă 
{între altele, colectiviștii au recoltat 
porumbul de pe 29.574 hectare și 
floarea-soarelui de pe 5.119 hectare), 
pregătirii suprafețelor repartizate 
pentru însămîntatul păioaselor, și e- 
fectuarea însămînțărilor. Cele 581 de 
tractoare și 265 de semănători au fost 
folosite zilnic cu întreaga lor capaci
tate de lucru.

Merită să fie subliniat faptul că 
mecanizatorii și colectiviștii au acor
dat o atenție mult mai mare decît în 
anii trecuți calității lucrărilor, atît 
la pregătirea terenului, cit și la în- 
sămînțări.

în vederea obținerii unor recolte 
sporite în anul viitor, colectiviștii au 
fertilizat o dată cu pregătirea tere
nului mari suprafețe, Cu îngră

■ au terminat de semănat întreaga su- 
{ praf ață planificată.

In muncile de toamnă și in med 
1 deosebit la insămințări. s-au eviden

țiat membrii brigăzilor conduse de 
Ion Ursache și Gh. Șiroc. care au 
fost mereu in fruntea întrecerii, fa

șăminte naturale, au fost fertili
zate, de pildă, 4.005 hectare, iar cu 
îngrășăminte chimice 3.145 hectare. 
Tot în același scop ei au folosit în 
această toamnă numai semințe de 
mare productivitate din soiurile ra- 
ionate.

Printre primele gospodării colective 
care au terminat însămîntatul griului 
sînt cele din comunele: Grindu (1.405 
hectare), Girbovi (1.240 hectare), Ur
ziceni (530 hectare), Movilița (680 
hectar e)etc.

Peste 56 la sută arături 
adinei de toamnă

Paralel cu efectuarea însămînță
rilor, mecanizatorii din stațiunile de 
mașini și tractoare care deservesc 
gospodăriile colective din raion, au 
intensificat și arăturile adinei de 
toamnă. Desfășurînd larg întrecerea 
socialistă în cinstea zilei de 7 Noiem
brie, ei au reușit să execute, pînă , 
zilele trecute, arături adinei de loam- ! 
nă pe o suprafață de 34.616 hectare 
din cele 61.000 hectare cît prevede 
planul, adică mai mult de jumătate 
din suprafața pe care.o au de arat.

Mecanizatorii care lucrează la gos
podăria colectivă din Gîrbovi, de 
exemplu, au făcut arături ădînci de 
toamnă pe 1.023 hectare din cele 
1.275 hectare cît prevede planul, cei 
din gospodăria colectivă Balaciu pe 
760 hectare din 1.051 hectare prevă
zute, iar cei din gospodăria colectivă 
din Moldoveni pe 900 hectare din 911 
hectare planificate.

D. EAURENȚTU 
corespondent

cînd totodată lucrări de bună cali
tate.

in ultima vreme prin părțile Să- 
venilor timpul s-a menținut fru
mos. Buni gespedari. mecanizatorii 
și colectiviștii nu au stat cu bra
țele încrucișate, ci au făcut totul 
pentru a strânge cit mai repede re
colta.

In unele sate și comune unde 
culturile s-au copt mai devreme, la 
indicația agronomilor, colectiviștii 
au ieșit la strângerea lor. Imediat 
după ce colectiviștii au eliberat te

Colectiviștii din comuna Feneșl, regiunea Crișana, au obținut In acest 
an o recoltă frumoasă de cartofi.

renul de coceni, sfeclă etc., tracto
riștii au început arăturile și pregă
tirea unui bun pat germinativ pen
tru insămințatul culturilor de toam
nă. La gospodăria colectivă din sa
tul Aurel ATaicu, comuna Avră- 
meni. de pildă, însămînțările s-au 
și terminat de cîteva zile pe în
treaga suprafață planificată. Re
zultate bune s-au obținut și în sa
tele Timuș și Tudor Vladimireseu. 
Ceva mai mult, membrii gospodă
riilor colective ..Aurel Sețu“ din 
satul Sîrbi și „Lupta Noastră* din 
Săveni, nu au așteptat să se coacă 
recolta pe întreaga suprafață, ci au 
trecut la recoltat pe parcele, folo
sind toate forțele pentru eliberarea 
terenurilor, pentru a face loc trac
toarelor să pornească la arat și se
mănat.

Dar nu peste tot locul s-a lucrat 
la fel. In comunele Știubieni, Vlă- 
sinești și altele, eliberarea terenu
rilor de culturi se face foarte încet

Timpul este destul de înaintat, 
iar executarea lucrărilor agricole 
de toamnă a rămas în urmă. Vre
mea se poate înrăutăți de la o zi 
la alta. Se impune deci ca organele 
consiliului agricol raional, consiliile 
de conducere ale G.A.C.-urilor și 
cadrele de specialiști din agricultu
ră să ia toate măsurile necesare 
care să ducă la intensificarea rit
mului lucrărilor de eliberarea tere
nurilor, pentru a nu întîrzia astfel 
insămințatul culturilor de toamnă. 
Eliberarea grabnică a terenurilor 
nu mai suferă nici o amînare.

Ing. IULIU BRETTFELD

Gata cu construcțiile zootehnice
Membrii gospodăriei agricole co

lective „30 Decembrie" din comu
na Perișoru, raionul Fetești, au ob
ținut, in cei 10 ani de activitate, 
însemnate succese in creșterea a- 
nimalelor. Folosind cu chibzuință 
creditele acordate de stat cit și 
fondurile proprii, gospodăria a mă-

■ rit an de an numărul animalelor. 
Asa se face că în prezent fetmeie 
de animale cuprind : 504 bovine 
din care 127 de vaci, 575 porcine 
din care 70 de scroafe, peste 2.000 
de ovine, aproape 6 800 păsări. în
cărcătura de animale la 100 ha te
ren se prezintă astfel : bovine 20,8, 
ovine 87 de capete, porcine 22,2 
capete și păsări peste 403 de ca
pete. Numărul lor însă nu se va 
opri aici. Colectiviștii plănuiesc ca 
în 1963 să mărească numărul ani
malelor cu încă 600 de ovine, 200 
de porcine. 3.000 de păsări.

Pe măsura creșterii efectivelor, 
colectiviștii din Perișoru s-au preo- 

' cv.pat îndeaproape și de sporirea 
producției animaliere. In acest 
scop s-au alcătuit 3 brigăzi zooteh-

■ nice formate din oameni pricepuți 
și cu dragoste de animale. De 
menționat este faptul că permanen
tizarea acestor brigăzi a dus la că- 
pătarea unei experiențe bogate în 
creșterea animalelor și în obține
rea de producții mari. îngrijite ș> 
hrănite rațional vacile au dat o 
producție medie de 1.900 litri de 
lapte pe cap de vacă furajată A- 
ceasta a dat posibilitatea predării 
către I.C.I.L., în primele 10 luni ale 
anului a cantității de 134.417 litri 
de lapte față de 120.000 1. lapte cît 
prevedea contractul. Pînă la slîiși- 

tul anului se va putea obține în 
medie 2.000 litri de lapte pe cap 
de vacă furajată. Prin valorificarea 
produselor animaliere pe bază de 
contract gospodăria a obținut ve
nituri bănești mari. Pînă la data de 
1 octombrie, numai din sectorul 
zootehnic, gospodăria realizase un 
venit bănesc de 766.398 de lei, față 
de 1.053.447 de lei, cît este prevă
zut în planul de producție.

Consiliul de conducere (preșe
dinte Stroe Ion) îndrumat de orga
nizația de partid (secretar Istrate 
Nicolae) a acordat o grijă deose
bită construcțiilor zootehnice In 
anul acesta pe lîngă celelalte con
strucții existente, harnicii colecti
viști au dat în folosință 2 grajduri 
a 100 de capete bovine, 3 cotețe a 
cîte 1.000 păsări, un șopron pentru 
abăpostirea s-tupilor precitm și o 
stație de incubație cu o capacitate 
de 11,500 de ouă. De asemenea fo* 
losirea în bună parte a materialului 
de construcții din resurse locale a 
dus la realizarea unor economii în
semnate. Astfel, confecționîndu-se 
pe plan local 160.000 de cărămizi 
la un preț de 0,17 bani bucata, gos
podăria a realizat o economie de 
aproape 50.000 lei. De asemenea, 
înlocuindu-se cheresteaua de răși- 
noase cu lemn de salcîm și fag 
existente în qos.podărie, s-a putut 
obține o substanțială reducere a 
prețului de cost al construcțiilor. 
De pildă, la un grajd a 100 capete 
bovine s-a realizat o economie de 
30.000 de lei, iar la un coteț de pă
sări, 20.000 de lei.

Ing. ADELA CUMPĂNAȘU



Manifestări eultural-artistice
• La toate căminele culturale din 

raionul Gura Humorului, regiunea 
Suceava, s-au ținut expuneri pe 
tema „Relațiile de prietenie romîno- 
ruse de-a lungul veacurilor". Au ur
mat spectacole prezentate de forma
ții artistice de amatori sau filme 
artistice sovietice. In comunele Iz- 
voarele-Sucevii, Moldova-Sulița, 
Breaza și altele, au avut loc con
ferințe despre „U.R.S.S. pe primul 
Ioc în lume în cucerirea Cosmosu- 
Iui“, urmate de jurnale și filme 
despre zborul cosmonauților so
vietici.

• Numeroși oameni ai muncii din 
regiunea Brașov au participat la că
minele culturale, la conferințe și jur
nale de actualitate cu teme privind 
„Comunismul, viitorul luminos al o- 
menirii", „Agricultura sovietică în 
plină dezvoltare", „Dezvoltarea zoo
tehniei în U.R.S.S.”. Mulți colecti
viști care au vizitat Uniunea Sovie
tică au vorbit despre experiența îna
intată a colhoznicilor sovietici.

• La casele raionale de cultură 
din Chișineu Criș, Beiuș, Șimleul 
Silvaniei, Sebiș, precum și în peste 
100 de cămine culturale și colțuri

roșii de la gospodăriile colective din 
regiunea Crișana, au fost ținute con
ferințe despre „Prietenia frățească 
romîno-sovietică" la care au parti
cipat circa 15.000 de oameni ai mun
cii.

• Duminică, la peste 100 de că
mine culturale din regiunea Do
brogea s-au ținut conferințe pe teme 
privind dezvoltarea economiei, știin
ței și culturii sovietice, lupta oame
nilor sovietici pentru instaurarea 
unei păci trainice în lume, la care 
au luat parte peste 10.000 de munci
tori pescari, colectiviști și mecani
zatori din S.M.T. și G.A.S.

• In satele regiunii Maramureș, 
numai în prima zi a Festivalului fil
mului sovietic, filmele prezentate au 
fost vizionate de peste 25.000 de să
teni.

• In regiunea Hunedoara la 21 de 
cinematografe sătești se desfășoară 
Festivalul filmului sovietic la care 
au participat pînă acum aproape 
30.000 de țărani colectiviști. De ase
menea, caravanele cinematografice 
s-au deplasat în 20 de sate de munte 
unde au organizat „Ziua filmului 
sovietic".

învățămîntului agrozootehnic de masă

In raionul
Tn aceste zile, în 

raionul Caran
sebeș se fac pre-

care vor fi lectori, string mostre

Caransebeș 0ătiri intense în
vederea deschide
rii în condiții

bune, la începutul lunii noiembrie, a 
Invățămintului agrozootehnic de masă 
de trei ani. Astfel, consiliul agricol 
raional, sub directa îndrumare a co
mitetului raional de partid, a ținut 
o ședință de instructaj cu toate or
ganele și cadrele de specialiști de 
la comune care vor răspunde de or
ganizarea și buna desfășurare în a- 
cest an a învățămîntului agrozoo
tehnic. Cu acest prilej a fost întoc
mit planul de învățămînt, numărul 
cercurilor după specificul fiecărei 
gospodării agricole colective, cel al 
lectorilor care vor preda lecțiile, pre
cum și numărul cursanților.

în raionul Caransebeș, în noul 
de învățămînt vor funcționa 66 de 
cercuri agrotehnice, zootehnice, 
gumicole și pomicole. Pentru a urma 
cursurile acestor cercuri, au făcut ce
reri peste 2.500 de colectiviști.

Trebuie subliniată atenția ce o dau 
pregătirilor în vederea deschiderii 
învățămîntului agrozootehnic de 
masă gospodăriile agricole colective 
din cuprinsul raionului. Printre a- 
cestea se numără cele din comunele 
Prisaca, Căvăran și altele. în aceste 
gospodării s-a încheiat acțiunea de 
recrutare și înscriere a colectiviști
lor în cercuri. S-a avut în vedere 
ca majoritatea cursanților să fie re
crutați din rîndurile tinerilor care 
lucrează direct în producție. De a- 
semenea, au fost înscrise în cercu
rile respective, multe colectiviste 
care lucrează în pomicultură, legu
micultură și la creșterea animalelor.

în aceste zile gospodăriile colecti
ve, precum și sfaturile populare co
munale dau o atenție deosebită a- 
menajării sălilor de cursuri și a în
zestrării acestora cu material didac
tic, scaune, bănci, table etc. Totoda
tă se fac aprovizionări cu rechizite 
*i cu combustibilul necesar încălzirii 
sălilor de cursuri, iar cadrele de 
specialiști din gospodăriile colective,

care vor fi lectori, string mostre de 
cereale, mulaje etc., necesare predă
rii lecțiilor.

Datorită atenției care se dă în 
momentul de față în toate gospodă
riile colective, se consideră că în 
primele zile ale lunii noiembrie, în 
raionul Caransebeș, învătămîntul a- 
grozootehnic de 
începe cursurile.

In raionul
Criș

an

le-

Era o zi căldu
roasă de iulie. Vir
gil Badea plecase 
mai devreme de 
la gospodărie. 11 
stăpînea emoția. 
Era parcă și mai 
„scump" la vorbă. 
Chiar și cu Ileana, soția lui, cînd 
ajunse acasă nu schimbă prea multe 
vorbe. Ii spuse doar atît : „Dragă 
lleană, pregătește-mi costumul cel 
nou".

//

Pe drum, cei cu care se întîlnea, 
îi strîngeau mina, îi zîmbeau prie
tenește. Cu prietenie caldă, din 
inimă, a fost întîmpinat și la sala 
de ședințe. „N-am întîrziat cum
va se adresă el unui grup de 
oameni care veniseră mai devreme 
să pavoazeze sala de ședințe. „Tîr
ziu ? din contră, ați venit prea de
vreme, tovarășe inginer. Pînă cînd 
o să înceapă ședința, mai e încă de
stul. Dar de, așa sînteți dumnea
voastră întotdeauna, primul", îi 
spuse colectivistul Dumitru Dincă.

In sala de ședințe a gospodăriei 
colective din comuna Valu lui Tra
ian, regiunea Dobrogea, se strînseră 
toți membrii și candidații de partid 
ai organizației de bază de aci. Pînă 
să înceapă ședința oamenii înche
gară discuții legate de treburi gos
podărești. Un loc de frunte îl ocupa 
în aceste discuții producția de 2.272 
kg de grîu obținută în medie de pe 
suprafața de 560 de hectare. Firul 
discuțiilor a fost însă întrerupt cînd 
Ion M. Niculae, secretarul organi
zației, le spuse oamenilor ;

masă își va putea

N. PÎRVU 
corespondent

In
vor
cadru] gospodării
lor colective 78 de 
cercuri ale învă- 
țămîntului agro-

acest raion 
funcționa în

zootehnic de masă. Dintre acestea, 45 
vor fi agrotehnice, la care au făcut 
cereri să urmeze cursurile 2.590 de 
colectiviști, 27 cercuri 
un număr de 1.540 de 
cercuri legumicole la 
scris 250 de colectiviști 
în legumicultură. Un număr mare de 
colectiviști, care nu au fost cuprinși 
în învătămîntul agrozootehnic de 
masă, vor participa la ciclurile de 
conferințe care se vor organiza pe 
lîngă căminele culturale. De aseme
nea, în cadrul gospodăriilor agricole 
de stat din raionul Criș își vor des
fășura activitatea un număr de 
cercuri agrotehnice, zootehnice și 
mecanizare.

La începutul acestei săptămîni, 
socialiste din 
fac pregătiri 
primele zile 
învătămîntul 

să-și poată

zootehnice, cu 
cursanți și 5 
care s-au în- 
care lucrează

toate unitățile agricole 
cuprinsul raionului se 
intense pentru ca, în 
ale lunii noiembrie, 
agrozootehnic de masă 
începe activitatea. Pe prim plan au 
stat recrutarea cursanților, pregăti
rea și amenajarea sălilor de cursuri, 
asigurarea acestora cu material di
dactic etc. Un exemplu în această 
direcție îl constituie gospodăriile co
lective din comunele Sîntana, Și- 
mand, Olari și altele.

La Centrul școlar agricol
din Trifești

Un sfîrșit de 
într-un centru 
cepuț de drum. Din totdeauna reîn- 
tîlnirea cu școala constituie o bucu
rie vibrantă, tinerească, deși încă nu 
au fost uitate emoțiile examenului de 
admitere de care a depins ocuparea 
unui loc atît de rîvnit. Am poposit în 
acele zile la Centrul școlar agricol 
din Trifești-Roman. Așezarea plăcută, 
departe de zgomotul și forfota ora
șului, parcul umbros, bogăția de flori, 
revărsarea de verdeață și apoi fru
moasele sălj de clasă și internatul 
care au fost construite în anii din 
urmă, toate întregesc această impre
sie. Și fiindcă era o zi însorită și 
caldă de toamnă, m-am simțit atras 
să vizitez mai întii cîmpul didactic 
al școlii. Din acest an școala va pre
găti pe lîngă tehnicieni agronomi și 
veterinari și tehnicieni horticultori, 
atît de necesari regiunilor Bacău și 

sector horticol : 
grădină de legume, 

condiții

septembrie înseamnă 
școlar agricol un în-

Iași. Existența unui 
livadă, vie,
400 m.p. de sere creează 
pentru o excelentă instruire practică. 
Iată-ne lingă sere. Cîțiva elevi pre
gătesc și transportă pămintul îngră
șat necesar acestora. Alături, într-un 
cîmp de trandafiri, un grup de eleve 
din anul al III-lea horticol prășesc 
cu multă grijă. După cum aflu, a- 
proape toate sînt absolvente mai 
vechi ale școlii profesionale din Făl
ticeni și au ținut mult să se folo
sească de prevederea prin care li s-a 
dat dreptul să se prezinte la exa
menul de admitere din anul III. Țo- 
lescu Maria, absolventă din anul 
1959, a lucrat ca muncitoare la Sta
țiunea experimentală pomicolă Fălti
ceni, Munteanu Lucia la G.A.S. Sol- 
dănești, Podaru Virginia la G.A.S. 
Dunărea etc. Sînt nespus de bucu
roase toate, că au reușit la concur
sul de admitere, că peste doi ani vor 
fi tehnicieni horticultori, ajutoare de 
nădejde pentru colectiviștii din co
munele lor.

La grădina de legume fac lucrări 
practice elevi și eleve din anii I și 
II Agricol sub îndrumarea profesoa-

rei inginer Ailincăi Florica. Cum 
grădina a dat tot ce se poate da, 
elevii recoltează acum roșiile și păt
lăgelele verzi de pe ultimele suprafețe. 
Veseli, clocotind de energie, mereu 
cu o nouă întrebare pe buze, „mîn- 
jii” din anul I sînt nespus de bucu
roși că au început școala la care au 
rîvnit atît de mult să ajungă. Secară 
Silvia, fiică de colectiviști din co
muna Dragomirești, raionul Piatra 
Neamț, îmi povestește că au sfă
tuit-o și părinții și tovarășii din con
siliul de conducere al colectivei să 
vină aici la școală la Trifești.

— Le-am promis că o să învăț 
tine, căci îmi place să ajung tehni
cian agronom. Școala este mai fru
moasă decft oricare alta pe care am 
văzut-o pînă acum și avem tot ce ne 
trebuie ca să învățăm.

Adaugă apoi, roșind, că dacă va 
putea, se gîndește să urmeze și mai 
departe, la facultate.

Iordănescu C. Mihai, tot din anul I, 
este dintr-o comună alăturată, de la 
Secuieni. Părinții, colectiviști, i-au 
spus să urmeze acolo: „unde îi e 
drag”. La examenul de admitere 
Mihai a obținut media 7,85, una din 
cele mai bune, dovedind că a ales cu 
adevărat profesia care ii este dragă.

— Școala noastră este foarte fru
moasă. La fel și internatul, iar to
varășii profesori ne explică atîtea 
lucruri noi, că îți pare rău cînd se 
termină lecția. Și avem tot ce ne tre
buie, spune el dintr-o răsuflare.

Elevii din anii II și III Horticol îi 
mai întîlnim lucrînd la întreținerea 
rondurilor de flori în parcul școlii. 
Cei din anul II, care au venit cu toții 
prin transfer de la o școală agricolă 
regională, sînt încîntați de condițiile 
excelente de învățămînt pe care le 
au aici. Și nu-i de mirare, căci prin 
construcțiile noi făcute în ultimii 
ani î un internat cu 250 de locuri, 
8 săli de clasă, 5 laboratoare, stră
vechea școală moldoveană de agri-

cultură, înființată cu 80 de anj în 
urmă de omul de știință romîn Ion 
Ionescu de la Brad, a devenit unul 
dintre cele mai înzestrate centre 
școlare din țară la care învață peste 
700 de elevi.

Vizita noastră n-ar fi însă com
pletă dacă nu am aminti și despre 
elevii care în această dimineață sînt 
la ore- Iată să intrăm puțin prin cî
teva clase. La anul I Veterinar — 
oră de matematică ; se predă o lecție 
despre „Teorema Iui Țhales", la anul 
II Veterinar elevii ascultă o lecție 
despre „Aspectele epizotologice ale 
unei boli”. Elevii din anul I Horticol 
află multe lucruri noi din lecția des
pre „Învelișurile pămîntului și rolul 
lor în formarea solului”, iar 
anul III Agricol ascultă cu 
o lecție despre 
loarea nutritivă

— Deși anul 
elevi a crescut 
cu 6 clase noi, 
măsuri imediate ca anul de învăță- 
mînt să înceapă în condiții satisfă
cătoare, îmi explică tov. ing. Ailin- 
căi Gheorghe, directorul școlii. Se 
adaugă la aceasta faptul că școala 
are cadre didactice cu vechime, bine 
pregătite profesional și cu multă ex
periență pedagogică, ceea ce consti
tuie o garanție că elevii școlii noas
tre vor căpăta cunoștințe temeinice 
și nu ne vor face de rușine cînd vor 
păși în producție, acolo unde sînt 
așteptați cu atîta nerăbdare.

ce; din 
interes 
și va-„Clasificarea 

a furajelor".
acesta numărul de 

cu peste 200, adică 
totuși am luat unele

C. LUCIAN

NOTĂ

„Organizarea și întreținerea 
loturilor semincere66

La Editura Agro-silvică a apărut și 
broșura „Organizarea șl întreținerea 
loturilor semincere" scrisă de C.

Oradea, Tr. Popescu și I. Stan. Au
torii acestei lucrări descriu agro
tehnica loturilor semincere la grîu.

n

orz’, porumb, floarea-soarelui ete, 
Șînt date amănunte convingătoare 
despre alegerea și pregătirea terenu
lui, aplicarea îngrășămintelor, sămînță 
și semănat, lucrări de întreținere, 
purificare și recoltat. Pentru organi
zarea unui bun lot semincer la cultura 
griului în vederea obținerii unei 
semințe curate din punct de vedere 
biologic se arată în broșură că a- 
legerea terenului trebuie să se facă 
după plante bune premergătoare, 
adică, după acelea care lasă terenul 
curat de buruieni și bogat în substanțe 
hrănitoare. In lucrare sînt date, de 
asemenea, amănunte interesante în 
legătură cu pregătirea terenului ^i* 
îngrășarea lui. In ce privește a~ 
carea îngrășămintelor, care este o 
lucrare deosebit de necesară, ea tre
buie să se facă cu multă atenție, 
ținindu-se seama la stabilirea canti
tăților de îngrășăminte, de planta 
premergătoare, nivelul de îngrășare și 
cerințele solului cultivat.

Lucrarea „Organizarea și întreți
nerea loturilor semincere" este un în» 
drumător bun și util acelor specialiști 
și unități agricole socialiste cara 
organizează loturi semincere.

Experiența noastră in creșterea 
oilor cu lină fină și semifină"

agricolă colectivă 
din comuna Topalu,

ION COȚOI
corespondent

— Tovarăși, să începem ședința. 
In astă-seară vom discuta cererea 
de primire in partid a tor. Virgil 
Badea, inginerul nostru agronom...

Au trecut cîteva zile de la acea
stă zi de neuitat pentru Virgil Ba
dea, ți-a fost ri ridul Ilenei Badea 
să trăiască aceleași emoții. Intr-altă 
seară, comuniștii din Valu lui Tra
ian s-au adunat în adunare gene
rală pentru a discuta cererea sa de 
primire în rîndurile candidaților de 
partid. Votul comuniștilor a fost și 
de astă-dată unanim. Dar cine sint 
Virgil și Ileana Badea ?

... Virgil are 28 de ani, iar Ileana 
25. Sînt soț și soție. S-au cunoscut 
cu 6-7 ani în urmă, la Craiova, in 
anii studenției. Virgil a absolvit Fa
cultatea de agronomie în 1959, iar 
Ileana cu un an mai tîrziu. După 
terminarea studiilor, inginerul Vir
gil Badea a fost repartizat să lu
creze la gospodăria colectivă din co
muna Castelu, regiunea Dobrogea 
Mai înainte însă de „cununia" ingi
nerului Badea cu munca în producție, 
s-a căsătorit cu Ileana. Aceasta a 
fost în vara anului 1959. La Cas
telu, inginerul Badea n-a lucrat de
cît cîteva luni și a trecut la colec
tiva din Valu lui Traian. Cu un an 
mai tîrziu, cînd a terminat facul
tatea, și Ileana Badea a fost repar
tizată tot la o gospodărie colectivă 
din Dobrogea. Acum, Ileana Badea 
răspunde de sectorul zootehnic, iar 
soțul ei de cel al producției vege
tale. Dat fiind că Virgil Badea e 
mai „bătrîn" în ale ingineriei, să 
arătăm mai întîi din activitatea și 
munca lui. Să-l lăsăm însă pe Toma 
Răceală, președintele gospodăriei de 
aci, să facă treaba aceasta.

— Era tînăr tovarășul Badea cînd 
a venit în gospodăria noastră. Unii 
colectiviști, văzîndu-l tînăr, l-au 
privit cu oarecare îndoială. Dar a- 
ceștia s-au înșelat. Nu după multă 
vreme, îndoielilor le-a luat locul în
crederea, aprecierea și stima cu care 
era tot mai mult înconjurat ingine
rul nostru agronom. Și asta, pentru 
că tov. Badea, nu numai că a dat 
dovadă că e un bun și neîntrecut 
sfătuitor și îndrumător, dar meritul 
mare al dînsului este că a știut să 
se facă — prin cumpătarea și mo-

faptul că înEste binecunoscut 
primăvara acestui an pe lingă unele 
unități agricole de stat au fost în
ființate puncte ale întreprinderilor 
de aprovizionare. Și pe lingă S.M.T. 
Marghita din regiunea Crișana, 
funcționează un asemenea punct al 
întreprinderii de aprovizionare nr. 
13 din Oradea.

La înființarea punctului se credea 
că problema aprovizionării S.M.T.- 
ului Marghita cu piese de schimb 
și materiale va fi îmbunătățită sim- 

depozit

Căminul cultural din comuna Mircea Vodă, raionul Medgidia, regiunea 
Dobrogea

caracterizează — iubit 
colectiviști. In ce pri-

destia care-l 
și stimat de 
vește meritele sale de inginer agro
nom, putem spune fără rezerve că 
de cînd a venit să lucreze la noi 
in gospodărie pămintul este mai 
darnic, ne dă producții și mai bune 
la hectar. E și normal să fie așa. 
Datorită îndrumărilor date de ingi
ner, le aplicăm culturilor toate lu
crările agrotehnice de la semănat 
pină la recoltat. Drept dovadă e și 
producția de grîu obținută la hec
tar in acest an, cu toată vremea ne
favorabilă lucrării pămîntului. Ați 
văzut via noastră ? Dar grădina de 
legume ? — mă întreabă președin
tele, oprindu-se din povestit. Va 
trebui neapărat să vedeți atît via 
cit și grădina. Și la una și la alta, 
inginerul și-a adus din plin contri
buția. Via e pe foste dealuri ster
pe, cu pămînt calcaros, pe care nu 
se putea cultiva nici o plantă cerea
lieră. La îndemnul dînsului, colec
tiviștii noștri au plantat în terase, 
pe 15 hectare, viță de vie nobilă. 
Apoi grădina de legume. Existau 
pină în primăvara acestui an, prin 
preajma satului, vreo 20-25 de hec
tare de teren cultivate cu viță de 
vie hibridă, slab productivă, cu 
multe goluri. „Să defrișăm aceste vii 
și să cultivăm în locul lor legume și 
zarzavaturi", a spus inginerul Ba
dea într-o adunare. Colectiviștii au 
dat aprobare îndrumărilor venite 
de la inginer. Credem că la sfîrșitul 
anului cîștigul realizat din vînzarea 
legumelor se va ridica la cîteva sute 
de mii de lei... In ce-o privește pe 
inginera Ileana Badea, colectiviștii 
care lucrează în sectorul zootehnic 
au despre dînsa numai cuvinte de 
laudă. „E harnică și pricepută. In 
fiecare dimineață e prima în sector. 
Stă de vorbă cu oamenii, îi sfătu
iește, cum să îngrijească și să hră
nească mai bine animalele". Ade
vărul e, că de cînd tovarășa ing. 
Badea răspunde de sectorul zooteh
nic, continuă președintele, colecti
viștii care lucrează aici sînt mai 
pricepuți, au dobîndit multe cunoș
tințe noi, ceea ce a dus nemijlocit 
la o mai bună îngrijire și hrănire a 
animalelor, fie ele taurine, porcine, 
ovine sau păsări.

— Și aveți mul
te animale? — îl 
întreb pe preșe
dinte.

— Avem 464 de 
taurine din care 
vaci cu lapte 147, 
1.300 de ovine, 

aproape 1.000 de porci, iar păsări — 
am crescut în acest an pînă acum 
vreo 12.000, din Care circa 4.000 au 
fost 
silă

livrate pentru consum și pră- 
altor gospodării colective. S-a

■

mărit mult sectorul zootehnic în 
ultima vreme. Un merit pentru a- 
ceasta îl are și inginera Ileana Ba
dea, mai spuse președintele.

Acestea sînt doar cîteva aspecte 
din munca de zi cu zi, făcută cu 
pasiune de inginerii Ileana și Virgil 
Badea în cei cîțiva ani de cînd lu
crează la gospodăria colectivă din 
Valu lui Traian. Că ei sînt stimați 
și apreciați o dovedește și încrede
rea pe care le-au acordat-o comu
niștii din gospodărie primindu-i în 
rîndurile lor. Și acestei încrederi, și 
unul și altul, îi vor răspunde și de 
acum încolo prin muncă neobosită 
alături de colectiviști, pentru dez
voltarea și întărirea pe mai departe 
a gospodăriei colective.

— Ziua cînd am fost primit direct 
în rîndurile membrilor de partid, 
mi-a spus Virgil Badea, a fost cea 
mai frumoasă zi din viața mea. Voi 
dovedi prin muncă, prin cinste, prin 
întreaga mea comportare comuniș
tilor care mi-au acordat această 
încredere, că au alături de ei un 
tovarăș care poartă cu cinste înal
tul titlu de membru de partid.

GH. BACIU

țitor. întrucît vom avea un 
chiar la noi în unitate.

E adevărat, că la început 
greutăți, dar acestea le-am 
problemelor de organizare, 
cu vederea o serie de lipsuri, 
cindu-ne că acestea cu timpul se 
vor remedia. Dar iată că au trecut 
nțai bine de 7 luni și deficientele 
nu au fosț încă înlăturate.

în momentul de față din vina 
unității însărcinate cu aproviziona
rea tehnico-materială, un număr de 
3 tractoare (din care unul din luna 
iulie) stau din lipsa carcasei cutiei 
de viteze. Baza Nr. 13 ne dă exem
plu S.M.T.-ul vecin (la care nu e- 
xistă punct al bazei) care a rezol
vat problema aprovizionării punți
lor din spate trimițînd delegat la 
Uzina de tractoare din Brașov. Ne 
întrebăm : care este atunci rolul 
întreprinderii de aprovizionare ?

Mai mult decît atît, din luna iunie 
a.c. nu am fost aprovizionați cu 
garnituri de cauciuc de la cilindrul 
de forța al tractorului Universal 
(reper 26.60.164). Din cauza garnitu
rilor uzate, zilnic se pierd la un 
tractor cîte 3-4 kg de ulei. Și cînd 
te gîndești că aceste garnituri nu 
costă decît 0,52 lei bucata...

O altă lipsă a bazei precum și a 
uzinelor constructoare, este și fap
tul că pentru mașinile noi intro
duse în exploatare nu ni se trimit 
cataloage de piese pentru a ști ce 
anume repere trebuie să comandăm 
atunci cînd avem nevoie.

O altă greutate ce o întîmpinăm 
în campaniile agricole este și lipsa 
oțelului rotund de 20—22—25 mm 
necesar confecționării bridelor și 
șuruburilor de reglaj de la pluguri, 
precum și a otelului pătrat de 18x18 
sau 20x20 mm, din care se fac colții 
de grapă. De asemenea. întreprin
derea de aprovizionare nu ne asi
gură decît foarte rar și în măsură 
insuficientă cu becuri pentru faruri 
de tractor, căpăcele, ventile, camere, 
anvelope tractor.

întrucît în fața mecanizatorilor 
noștri stă sarcina importantă de a 
crea condiții optime pentru asigu
rarea recolte i anului viitor, eredem 
că deficiențele semnalate în activi
tatea întreprinderii de aprovizio
nare Nr. 13 din Oradea, trebuie să 
dea serios de gîndit organelor de 
resort, care vor trebui să ia măsu
rile imediate ce se impun.

L. GAVRIL 
tehnician

au fost 
atribuit 
trecind 

zi-

Gospodăria 
„Secerătorul*1 
regiunea Dobrogea, a luat ființă în 
anul 1951. Atunci, la început de 
drum, gospodăria era slab dezvoltată, 
cu un sector zootehnic mic. Oi, de 
pildă, avea doar 255. An de an, gos
podăria s-a dezvoltat tot mai mult, 
ajungind ca în prezent să aibă mii de 
animale : aproape 600 de taurine, 
peste 900 de porcine, în jurul a 13.000 
de păsări și peste 12.000 capete ovine.

In broșura „Experiența noastră în 
creșterea oilor cu lînă fină și semi- 
fină" apărută în colecția „Din expe
riența fruntașilor în agricultură**, M. 
Gaidagiu, președintele gospodăriei co
lective din Topalu, autorul acestei 
lucrări, împărtășește cititorilor din 
experiența obținută în creșterea oilor. 
Așa intîînim în paginile lucrării 
aspecte ale muncii de sporire a efec. 
tivului de oi din prăsilă proprie, a 
organizării muncii în stîne etc. In 
broșură se arată convingător despre 
îmbunătățirea calitativă a turmelor 
de ovine, despre metodele folosite de 
colectiviștii din Topalu la îmbunătă
țirea calității linii, despre îngrijirea 
și hrănirea oilor.

M. Gaidagiu, arată în broșura de 
față, și perspectivele de dezvoltare a 
sectorului ovin. In acest an, bună
oară, sectorul ovin va ajunge la 
16.500 capete, din care 2500 vor fi 
batali. Majoritatea oilor vor fi cu 
lînă fină din rasele Merinos și Spancă

da
de 
că

ameliorată cu o producție medie 
lînă de minimum 6 kg pe cap 
oaie. Autorul lucrării mai arată,

începînd din acest an, la gospodăria 
colectivă din Țopalu se va introduce 
metoda obținerii a trei fătări în doi 
ani și a două fătări pe an la loturi de 
circa 150—200 de oi fătătoare.

sărit din 
Viteză

zicem că 
mi-

,il

pat și gata 
cosmică, nu

— Apăi
— Uite 

vorba omul meu. 
un porumbel din gură, zău așa.

— Apăi eu n-am zis că chiar 
stăm, adică nu fa eem nimic, o bol
mojește brigadierul.

— Nici melcul nu stă, mă Ferenț, 
da asta-i laudă ? Că noi facem ca 
el. Ba, cite un șef de echipă ca Pa
vel Crișan se bagă ca melcul în 
casa lui și nu vede cum cîte unul 
lasă porumb în coceni, ca să-l duca 
pe urmă acasă.

— Cu semănatul
o

ÎNTÎMPLARE
Poate că n-ați auzit de Răpsig, și 

în fond, nu-i nici o v.nă, că doar nu 
poți pretinde nimănui să țină min
te toate comunele din țară. De a- 
ceea să vă spun eu: e o comună 
din părțile Incului, regiunea Cri
șana. Are și gară la linia ferată ce 
duce spre Brad. Comuna-i chiar 
lîngă linie, cum nu se poate mai 
bine, noroc pe care nu-l au bună
oară cei din Cuied sau Arehiș.

Va să zică, dacă stai tn Răpsig 
numai ce-ai 
ești la haltă, 
altceva.

Așadar, să 
împreună cu
ne, acum o săptă- 
mînă, în haltă la 
Răpsig, din trenul 
de 10,33, eă-i cel *11®®^ 
mai bun. Vreme 
frumoasă, cu cer limpede și un 
soare blind, călduț, ca o pită. Te 
uiți la cer, și spui bucuros: „Mai 
încălzește moșneagule, mai încăl
zește puțin".

— Apăi el încălzește, zice arță
gos un colectivist mustăcios, 
oprește o căruță încărcată cu co
geamite rădăcini albicioase de sfe
clă.

Moșul se dă jos binișor din căruță, 
scoate o țigară, îmi cere un foc.

— Cum stați cu lucrările de toam
nă ? întreb.

— Apăi la porumb din 436 de hec
tare nu s-a cules nici jumătate. Iar 
dacă porumbul nu este cules la timp 
și eliberat terenul, nu se pot face 
nici arăturile și nici însămînțatul în 
epoca optimă.

— Și de ce nu luați măsuri ?
— întrebarea asta să i-o 

și brigadierului Ion Ferenț, 
te-l cum vine spre noi. Să 
de la el.

Intre timp brigadierul 
lîngă noi.

— Ce bine că al picat 
Ioane, țucu-te. Ia zi-i tu, 
curaj, cum stăm noi eu culesul cu
curuzului ?

încal-

care

puneți 
că tii- 
auziți

a ajuns

La gospodăria agricolă co
lectivă Cornățel, raionul
Costești, regiunea Argeș,
într-o zi au stat neiolosite 
două semănători din cauză 
că nu au fost aprovizionate 

din timp cu sămînfă.

— Poate npmal așa o să-șl dea seama cei de la colectivă, că am rămas 
fără sămînță I

.1. Desen de C, CRĂCIUN

ștăm...
aici ai grăit fain, îi ia 

Parcă ți-o ieșit

cum stațt ? pun 
nouă întrebare. 
— L-am început, 

răspunde briga
dierul.

— Că l-am. înce
put, e drept, ad

mite mustăciosul. Spune numai 
dacă îl vom termina la timp. Că 
dacă l-om lăsa pe seama unora ca 
Ungur Catița și Ferenț Ana, care 
nu vin la lucru, slabă nădejde.

— Apăi nici că om fi ultimii, 
spune brigadierul cu o leacă de 
speranță.

— Dar bătrînul nu se lăsă :
— Și mă rog frumos, asta-i t&'iV- 

da ? Sau poate că ar trebui să tri
mitem pe cineva prin raion, să vadă 
care sint ultimii, ca să știm ai cî- 
telea din coadă sîntem noi ?

M-am
am plecat mai departe, pe cîmp. La 
capătul unei tarlale, un tractorist 
se uita descumpănit în jur.

— Ai pierdut ceva ? îl întreb cu 
gîndul să-l ajut cu ce mi-o sta în 
puteri.

— Am pierdut timpul, răspunde 
omul supărat. Mi-au spus că pot 
începe semănatul griului aici, dg>! 
cu cine ? Pe Crișan Ion nu l-am 
putut 
cam... 
dean 
acum 
doarme ca un prunc, și eu stau de 
pomană. Măcar dac-aș avea un se-

■ lector...
— La ce ți-ar folosi aici în cîmp? 

întreb nedumerit.
Tractoristul îmi face semn să vin 

mai aproape și-mi arată sacii cu 
sămînță. Iau un pumn dz boabe și 
le privesc ca pe o ciudățenie. Multe 
corpuri străine: pleavă, pămînt, 
șfărămături de semințe, boabe 
lurate. Cum să bagi asemenea 
mînță în pămînt ?

Am plecat din Răpsig seara 
ziu, fiindcă am stat și la o ședință 
în care tuturor acestor lipsuri li s-a 
spus pe nume, iar 
ticați au fost și cei 
pomenit aici. Cum 
această ședință s-a 
„bob cu bob".

Era nevoie, pentru că numai așa 
se împing . lucrurile înainte.

despărțit de cei doi și

pune pe semănătoare că era 
„obosit". Al doilea, Abru- 

Petru, s-a învîrtit. pe aici și 
a dispărut. Cine știe pe unde

mi
să^

tîr-

pr.ntre cei cri- 
despre care am 
s-ar spune, in 

curățat sămînță

r

LUCIAN CURSARU
(după o corespondență 

de la tov. I0AN OIEȘ)
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Ca urmare a măsurilor luate de partid șl guvern, o bună parte a cadrelor de specialiști din 
agricultura țării noastre — ingineri agronomi, zoo tehnicieni, mediei veterinari — lucrează în prezent în J 
gospodăriile agricole colective. Activitatea 
unitățile în care muncesc. Sub directa lor 
recolte sporite, cresc animale mai multe și 
riile colective. Specialistul devine pe zi ce 
colective, stimat și iubit de oameni.

O rodnică activitate au desfășurat și

desld șurată de aceștia se tace tot mai mult simțită în 
îndrumare, colectiviștii lucrează mai bine pâmtntul, obțin 
mai productive, își consolidează în permanență gospodâ- 
trece un om tot mai necesar, mai folositor gospodăriilor

desfășoară și cele 55 de cadre de specialiști cu pregătire 
superioară din gospodăriile colective ale raionului Călărași. In pagina de țață, prezentăm cîteva as
pecte din munca acestora.

I

Pentru o producție de cereale 
sporităcîf mai

De curînd s-au împlinit 8 ani de 
cînd lucrez ca inginer agronom la 
gospodăria colectivă din Ceacu. îmi 
amintesc ca acum clipa în care, 
proaspăt absolvent al Institutului 
agronomic, m-am prezentat Ia gos
podărie.

Grija părintească, dragostea și în. 
crederea cu care m-au înconjurat co
lectiviștii, mi-au mărit entuziasmul cu 
care plecasem de pe băncile institu
tului, dorința de a pune în practică 
ceea ce învățasem.

Desigur că pe atunci gospodăria 
colectivă din Ceacu nu era nici pe 
departe cea de azi. De curînd înfiin
țată, era o unitate destul de mică, cu 
rezultate modeste în ceea ce privește 
producțiile, tn dezvoltarea diferitelor 
ramuri. Gospodăria fiind situată în 
plin Bărăgan, deci cu un profil puter- 
nic cerealier, mi-am dat seama că 
menirea mea este să-i ajut pe colec
tiviști să sporească producția 
cerealieră care, după cum se știe, 
constituie baza dezvoltării tuturor 
celorlalte ramuri ale agriculturii. Așa, 
am început să arăt oamenilor foloasele 
fertilizării solului, pregătirii Ia timp 
și bine a terenului, însămînțării la 
vreme a culturilor, folosirii unor 
semințe de soi. Chiar din primul an 
am organizat loturi demonstrative, pe 
suprafețe restrtnse. Am trecut treptat 
la generalizarea în cultura mare a 
metodelor experimentate. O mare a- 
tenție am acordat tnvățămintului a- 
grotehnic. Iarna am ținut lecții, am 
făcut experiențe la casa-laborator a 
gospodăriei, iar în restul anului, îm-

preună cu colecti
viștii, am puș în 
practică cele învă. 
țațe.

Prin părțile aces
tea nu se folosea 
aproape deloc gu
noiul pentru îngră- 
șarea pămîntului. 
Doar la grădina de 
legume se duceau 
anual cîteva care. 
Restul se arunca 
la marginea comu

nei. Țin minte că în anul în care am 
sosit la gospodărie, exista la margi
nea satului, o adevărată „mină" 
gunoi. Mii de tone de bălegar 
grajd, bine putrezit, zăceau acolo 
ani de zile. — „Pămîntul nostru

de 
de 
de 
e 

destul de roditor, n-are nevoie de tn- 
grășăminte1* — susțineau unii colecti
viști. Le-am arătat că n-au dreptate, 
că solul trebuie să fie în permanență 
fertilizat, pentru a-și completa 
substanțele nutritive consumate de 
plante. S-au convins pe deplin de 
lucrul acesta in 1955 cînd, pe o 
suprafață de vreo 30 de hectare. în
grășată cu gunoi de grajd, s-a obținut 
o producție de porumb cu peste 606 
de kg la hectar mai mare decît cea 
rezultată de pe terenurile neîngrășate. 
Cam același spor s-a înregistrat în 
anul următor pe lotul demonstrativ la 
cultura griului, în condiții de ingră- 
șare a terenului. Nu e de mirare deci 
că, în următorii doi-trei ani, „mina* 
de gunoi de la marginea satului a 
dispărut Mai mult chiar, văzînd că în

La gospodăria colectivă „C. Pavliuc" din Mircea Vodă, însămînțările sînt 
pe sfîrșite. în fotografie : inginerul mecanic Eugen Frecăuțeanu de la 
S.M.T. Cuza Vodă (în dreapta), împreună cu brigadierul de cîmp Ghiță 
Pătru (la mijloc) și șeful brigăzii I de tractoare Gheorghe Munteanu. con

trolează calitatea lucrării făcute de mecanizatorul Petre Ulureanu.

pentru

După sfatul inginerului 
extindem suprafețele irigate

Ar fi multe de spuș 
legătură cu spriji-

gospodărie nu se produc cantități 
suficiente de Îngrășăminte naturale, 
am trecut la strîngerea gunoiului din 
curțile colectiviștilor și chiar ale celor 
care pe atunci erau în afara gospo
dăriei. In această privință, îmi stăruie 
în amintire o tntimplare amuzantă, 
petrecută cu vre-o 3 ani în urmă. In- 
tr-0 zi mă pomenesc cu colectivistul 
Constantin Cătăian că vine tare sepa
rat la mine :

— Tovarășe inginer, Îmi spuse el, 
eu nu mă mai duc să car gunoi de la 
individuali. Uite, am fost adineauri la 
Vellcu, și în timp ce eu fi curățăm 
bătătura de bălegar, el ședea la geam 
și rldea de mine. Ce, noi colectiviștii 
am ajuns de rîsul lor ?

— Lasă tov. Cătăian. l-am potolit 
en. ride «I acum, dar o să ridem noi 
mai tare ia toamnă, cînd o să scoatem 
de două ori mai multe boabe decît eL 

înțelegi nd că am dreptate, Cătăian 
a continuat să aduBe gunoi de prin 
curțile oamenilor.

...Fertilizarea a fost una din meto
dele agrotehnice care, aplicată mai 
întii pe parcele mici, demonstrative, 
a fost extinsă apoi pe suprafețe din 
ce în ce mai mari- Același lucru s-a 
întâmplat și cu introducerea în cul
tură a unor soiuri de grtu de mare 
productivitate, a unor hibrizi dubli de 
porumb, cu executarea arăturilor a- 
dinci, cu asigurarea unei densități 
optime de planie la hectar etc. Astăzi, 
agrotehnica înaintată a devenit o 
bună prietenă a colectiviștilor din 
Ceacu. Rezultatul ?

Producțiile la principalele plante 
de cultură au fost în ultimii ani a- 
proape duble față de cele pe care le 
obțineau locuitorii satului în condi
țiile lucrării pămîntului de unul 
singur. Nu există satisfacție mai mare 
pentru mine ca aceea de a ști că la 
obținerea acestor rezultate mi-am 
adus și eu contribuția. Să-i înveți pe 
colectiviști cum să sporească produc
țiile, să execuți experiențe interesante 
și utile tn laborator și în cîmp, să pui 
în aplicare cuceririle științei agricole 
pe ogoarele înfrățite ale gospodăriei 
colective, iată o îndeletnicire care, 
într-adevăr, merită pe deplin să-i 
dedici toată puterea de muncă.

VASILE NEAGU 
inginer agronom la gospodăria 

colectivă din Ceacu

în _
nul pe care tov. Voicea 
Ion ni l-a dat în cei 
șa* te ani care s-au 
scurs de cînd lucrea
ză ca inginer agronom 
în gospodăria noastră. 
Eu mă voi referi însă 
la un singur aspect.

Cu trei ani în urmă, 
am discutat problema 
amenajării de către 
gospodăria noastră a 
unor suprafețe de te
ren pentru irigat. Unii 
dintre membrii gospo
dăriei s-au pronunțat 
de-a dreptul împotri
va acestei 
„Trebuie 
cheltuială 
neau ei, și 
cine știe 
Atunci, inginerul 
podăriei a făcut 
calcul amănunțit, 
tindu-ne cît de 
am avea de ciștigat 
de pe urma irigațiilor. 
Și, cum numai simpla 
documentare teoretică- 
nu are întotdeauna da
rul să convingă pe de. 
plin, inginerul, ajutat de 
cîțiva comuniști din 
gospodărie, a trecut să 
dovedească practic lu
crai acesta. 
Prin organizarea 
lot experimental, 
amenajat pentru irigat 
o suprafață de un hec
tar, care a fost cultivat 
cu porumb. Fertilizînd

acțiuni, 
muncă și 
mare, spu

n-o să avem 
ce foloase", 

gos- 
un 

ară- 
mult

Cum ? 
unui 
S-a

și pregătind bine tere
nul, asigurînd o den
sitate corespunzătoare 
de plante, dindu-le apă 
la vreme și în canti
tăți îndestulătoare, e- 
fectuindu-se în bune 
condiții toate celelalte 
lucrări de întreținere, 
producția pe acest lot 
experimental a fost de 
circa 11.000 kg boabe, 
cu peste 7000 de kg. 
la hectar mai mare ca 
cea obținută in cultură 
neirigată.

Dovada era făcută 
pe deplin. Atunci, in
ginerul ne-a sfătuit să 
trecem neîntîrziat la 
amenajarea unor su
prafețe cit mai întinse 
pentru irigat. N-am 
mai stat la gînduri. în 
1961 am amenajat 150 
de hectare, din care 45 
de hectare le-am cul
tivat cu porumb iar 50 
cu sfeclă de zahăr. 
Anul fiind în general 
ploios, n-am aplicat 
decît cite 1—2 udări. 
Cu toate acestea, dife
rența de producție a 
fost destul de grăitoa
re. La sfeclă, bunăoară- 
am realizat la irigat 
cu peste 8.000 de kg 
la hectar mai mult față 
de suprafața neirigată, 
iar la cultura porum
bului cu circa 1.500 kg 
de boabe. Irigațiile 
și-au spus însă serios 
cuvântul anul acesta,

în condițiile nepriel
nice care au fost pe 
la noi. în 1962, am 
avut amenajate pentru 
irigat 600 de hectare, 
din care 200 de hectare 
s-au cultivat cu po
rumb, 90 ha cu sfeclă 
de zahăr, 40 ha cu lu
cerna etc. Aplicînd cîte 
3—4 udări, cu norme 
de udare bine chibzuite 
date la timpul optim 
stabilit de inginerul a- 
gronom, am reușit să 
obținem la porumb cu 
circa 4.000 de kg la ha
mai mult decît în cul
tura neirigată, iar la 
sfecla de zahăr sporul 
a fost de peste 10.000 
kg la ha.

Desigur că în acea
stă privință un merit 
de seamă II are ingine
rul nostru agronom 
care ne-a sfătuit și în
drumat în permanentă. 
Sfatul lui s-a dovedit 
a fi cit se poate 
prețios.
de acum înainte.

Inginerul zootehnician Andrei Neagu, împreună cu îngrijitorul Vasile
Drumcea, de la G.A.C. Ceacu, apreciază calitățile furajului tocat, admi

nistrat în hrana vitelor.

de 
Urmîndu-1 și 

vom 
extinde in anul viitor 
irigațiile pe 792 de 
hectare, iar In 1965 
vom ajunge să culti
văm în sistem irigat 
1.900 de hectare.

N. RÎȘXOVEANU 
președintele gospodă

riei colective din 
Roseți

Sprijinul inginerilor mecanici
In activitatea lor, gospodăriile 

colective din raionul Călărași pri
mesc un sprijin prețios și din par
tea inginerilor mecanici din S.M.T. 
Deosebit de lucrările din cîmp, 
care se execută sub directa con
ducere a inginerilor mecanici, 
aceștia ajută gospodăriile colec
tive și la mecanizarea unor munci 
din sectorul zootehnic.

— In ultima vreme am urmărit 
ca gospodăriile colective din raza 
noastră de activitate, spunea tov. 
Ion Năstase, directorul S.M.T-- 
ului Cuza Vodă, să fie asigurate 
cu apă din belșug. Acest lucru nu 
se putea realiza decît numai prin 
mecanizarea operațiilor. Inginerul 
nostru mecanic șef, Eugen Frecău
țeanu, a ajutat în mare măsură pe 
colectiviștii din gospodăria colec
tivă „1 Mai" la amenajarea unei

1.000 de păsări 
la 1OO de hectare

cu careEste vorba de însuflețirea
Virgil Caragiale luptă pentru dezvol
tarea sectorului avicol in gospodăria 
în care lucrează. Cu un an în urmă, 
cînd a venit ca inginer zootehnician 
la Ștefan Vodă, 
n-avea nici mai 
țin decît 658 de

..Mult urnim

scoate

Cu toată vremea neprielnică din a- 
cest an, noi am dobindit o producție 
medie de 1.700 kg. grîu la ha. Și la 
porumb, cultură a cărei recoltare este 
pe sfîrșite, vom obține o producție 
bună. Rezultate bune a înregistrat 
gospodăria noastră și în alte sectoa
re. Din capul locului trebuie să ară
tăm că dobindirea tuturor succeselor 
este strîns legată de activitatea in
ginerului Nicolae C. Florea, agrono
mul nostru.

Lucrează în gospodăria noastră co
lectivă încă din 1954, de îndată ce a 
ieșit de pe băncile facultății. El ne-a 
învă(at întotdeauna cum să muncim 
mai bine pămîntul pentru a
de pe el rod cit mai bogat. Cu toții 
ne aducem aminte bunăoară, cum în 
anii din urmă aruncam gunoiul la 
rîpă, la marginea satului. Inginerul 
Florea ne-a sfătuit să-l împrăștiăm 
pe cîmp. In ultimii ani, fertilizării pă
mîntului îi acordăm o atenție deose
bită, administrînd în medie cîte cel 
pu[in 20 de tone gunoi de grajd la 
hectar.

Inginerul Florea ne-a învătat cum 
să scoatem rod tot mai bogat de pe 
urma amplasării juste a solelor pe 
culturi, a rotației culturilor. Vechii 
practici dăunătoare de a cultiva 
de an aceeași cultură p'e aceleași 
renuri, sau în cel mai bun caz 
ternan/ei griului după porumb, 
i-am pus capăt.

La cultura porumbului, înainte vre
me ne țineam după o zicală din bă- 
trîni, aceea că „rarul umple carul". 
Porumbul, semănat într-un teren zgî- 
riaț de plugurile trase de cîte o pe-

an
te- 
al- 
noi

gospodăria de aici 
mult nici mai pu
pă sări.

ajutorul acordat^
reche de cai cos
telivi, rărițat, cu o 
densitate mică la 
ha, nu ne dădea 
tecii o producție 
mică la ha. Cum 
putea de altlel să 
producă mai mult 
dacă-i aplicam o 
astfel de 
tehnică" ? 
rițat, ne 
inginerul 
distrugeți 
suprafața

„agro- 
Prin ră- 

spunea 
Florea, 

rădăcini- 
de eva-

cu o 
livadă

între-

Animale cu valoare zootehnică 
ridicatătot mai

le plantei, măriți 
porare a apei. Cu totul altfel ștou 
lucrurile în prezent. Arătura adîncă 
de toamnă făcută cu tractoarele la 
aproape 40 cm. adîncime, lucrările cu 
sapa rotativă, cale 3-4 prașile meca
nice, folosirea semințelor de hibrizi 
productivi și care se adaptează con
dițiilor noastre de climă și sol, cit 
și densitatea optimă — toate aces
tea ne ajută să dobîndim producții 
tot mai sporite. Cît privește densita
tea la hectar, noi asigurăm în me
die cîte 35.000 fire recoltabile la 
porumbul pentru boabe și cîte 40.000 
fire la cel pentru siloz.

Soiuri de mare productivitate fo
losim și la cultura griului. Întreaga 
suprafață a fost însămînțată anul 
trecut, ca și în această toamnă, de 
altfel, numai cu semințe din solurile 
Bezostaia, Skorospelka, Triumph și 
Nr. 301.

Succesele dobîndite de gospodăria 
noastră sînt strîns legate de cele în
vățate de toți colectiviștii în cadrul 
cursurilor agrozootehnica de iarnă. 
La aceste cursuri, inginerul Florea 
ne-a Învățat, printre altele, cum se 
face organizarea și normarea muncii

în gospodăria colectivă, despre sol 
și lucrările lui, despre sămînță și se
mănat, reglarea mașinilor, combate
rea dăunătorilor și multe altele. In 
cadrul cursurilor de iarnă am avu! 
și un cerc vitipomicol. Aici am învă
tat pentru prima dată cum se lac 
lucrării1’ solului în vie, tăierile în via 
pe rod, vinificația, cultura arborilor 
fructiferi ele. Azi ne mîndrim 
vie nobilă pe 27 ha. și cu o 
de 10 ha. caiși și piersici.

In toate acțiunile noi ce se
prind în gospodăria noastră, ingine
rul Florea este printre cei dinții care 
vine cu priceperea sa și ne lămurește 
acolo unde mai bîjbîim. O îndru
mare concretă urmată d'r un control 
eficace și riguros, iată „secretele" 
succesului muncii inginerului Florea, 
succesele noastre, ale colectiviștilor, 
în prezent, gospodăria noastră, care 
nu are nici 2.000 de ha. ca suprafață, 
dispune de un fond de bază de circa 
4,5 milioane lei, revenind paste 
200.000 lei la suta de hectare. Ur
mând în continuare sfaturile și în
demnurile inginerului Nicolae C. Flo
rea, căruia-i mulțumim pentru tot a- 
jutorul ce ni-1 dă zi de zi, sîntem 
siguri că în anii viitori vom obține 
rezultate și mai bune în privința 
producțiilor, a consolidării economi- 
co-organizatorice a gospodăriei.

ANDREI APOSTOL, DUMI
TRU BARAC, GHEORGHE 

MANDACHE, NICU IONESCU 
și GHEORGHE MITU 

colectiviști din gospodăria colectivă 
„Filimon Sîrbu“, satul Călărașii 

Vechi

I

I

— Păi bine fraților, le-a spus in
ginerul colectiviștilor într-o aduna
re generală ținută la sfîrșitul anu
lui trecut, nu-i o rușine pentru o 
gospodărie așa de mare ca a noas
tră să crească așa de puține păsări? 
Cu posibilitățile pe care le avem 
putem crește in gospodărie nu o 
mie-două. ci zeci de mii de orătănii.

— Creștem, creștem, au răspuns 
colectiviștii, dar cum?

— Cind există voință, le-a răs
puns inginerul, soluțiile se pot găsi.

Și într-adevăr, s-au găsit. Ce-a 
propus atunci inginerul ? Să se a- 
menajeze un incubator tip-cameră 
după modelul văzut de el la gospo
dăria colectivă din Ceacu, să se re- 
amenajeze puiemițele existente, 
care nu prezentau condiții bune de 
încălzire, să se construiască o altă 
puierniță nouă și o hală.

Gospodăria a amenajat în iama 
trecută nu una. ci două camere-in- 
cubator cu o capacitate totală de 
13.000 de ouă. S-au făcut sobe în 
puiemițele existente, s-au început 
în primăvară noi construcții pentru 
sectorul avicol. N-a fost uitată nici 
problema cadrelor de îngrijitori. 
Inginerul a ținut cursuri cu colecti
vistele care urmau să devină cres
cătoare de păsări. O dată pregătite 
toate condițiile, au fost puse în 
funcție incubatoarele. în trei serii, 
gospodăria a scos de la incubatoa
rele proprii 28.700 de pui, pe care 
l-a crescut. Aceasta înseamnă pe
ste 1.000 de păsări crescute la suta 
de hectare cerealiere. O 
pui au fost valorificați. Alții ur
mează să se valorifice 
înainte. 5.000 de puicuțe 
s-au reținut pentru matcă. Puicile 
din prima serie ieșită de la incu
bator au început deja să ouă. Creș
terea păsărilor, acest sector care nu 
cu multă vreme în urmă era aproa
pe inexistent în gospodăria colecti
vă din comuna Ștefan Vodă, va a- 
duce anul acesta gospodăriei un ve
nit bănesc de circa 200.000 lei.

— Succesul, ne spunea tovarășul 
Gheorghe Oprea, președintele gos
podăriei, se datorește în bună parte 
inginerului nostru zootehnician. în 
permanență se preocupă de acest 
sector. Este o pasiune a dînsului. 
La anul, avîndu-i sprijinul, vom 
crește un număr și mai mare de 
păsări.

instalații complete de alimentare 
cu apă. Astfel, gospodăria dispu
ne de o casă de pompe Și un cas
tel de apă. De aici, apa este 
adusă prin conducte la fiecare 
grajd în parte, la maternitatea de 
scroafe și la îngrășătoria de porci.

Intr-un stadiu avansat sînt și 
lucrările de alimentare cu apă de 
la gospodăria colectivă din Ștefan 
Vodă. După indicațiile inginerului 
mecanic Eugen Frecăuțeanu, aici 
a fost montat atît motorul cît și 
compresorul pentru pompa de 
apă sistem „mamut". Castelul de 
apă a fost improvizat dintr-un ba
zin cu o capacitate de 30 de tone. 
In prezent se lucrează la instala
rea țevilor de conducere a apei 
spre grajduri.

în gospodăriile colective „C. 
Pavliuc" din Mircea Vodă și „8 
Mai' din Fleva, efortul fizic a fost 
redus considerabil prin instalarea 
a 3 pompe cu curea. După cum 
spunea inginerul Frecăuțeanu, în 
aceste unități s-a prevăzut ca în 
viitorul apropiat să se facă insta
lații de alimentare cu apă cu 
pompe sistem „mamut", pompe 
care s-au dovedit a da rezultate 
foarte bune.

în marea acțiune inițiată de par
tid, de ridicare pe o treaptă supe
rioară a agriculturii noastre socia
liste. o sarcină importantă ne revine 
și nouă medicilor veterinari. Acea
sta, cu atît mai mult cu cît în ulti
ma vreme, îndeosebi după completa 
colectivizare a agriculturii, creșterea 
animalelor a luat o mare amploare 
în cadrul gospodăriilor colective.

în ce mă privește, lucrez de cîțiva 
ani ca medic veterinar la circum
scripția Dragalina. Aici îmi practic 
cu adevărat meseria pentru care 
m-am pregătit, sînt de folos oameni
lor, producției. Și ce poate fi oare 
mai înălțător decît aceasta ?

Ca medic de circumscripție răs
pund de starea sanitar-veterinară a 
efectivelor de animale din satele 
Dragalina, Ștefan Vodă și Drajna. 
Se știe insă că pentru a avea efec
tive de animale valoroase, producti
ve, este nevoie nu numai de măsuri 
sanitar-veterinare, ci și de măsuri 
zootehnice, de o bună îngrijire și fu
rajare. Tocmai de aceea, din prima 
zi de lucru în cadrul circumscripției, 
mi-am dat seama că menirea mea 
este, pe lîngă apărarea sănătății ani
malelor, și aceea de a-i îndruma pe 
colectiviști să îngrijească și să fu- 
rajeze bine animalele, de a lupta 
pentru introducerea în practica gos
podăriilor colective a celor mai noi 
metode zootehnice.

Desigur că e greu să rezumi în 
cîteva rînduri întreaga activitate 
desfășurată de-a lungul cîtorva ani 
în cadrul a trei gospodării colective. 
Voi aminti însă cîteva acțiuni între
prinse care au avut darul să ducă 
la creșterea valorii zootehnice a ani
malelor, la mărirea productivită
ții lor.

în ce privește măsurile sanitar- 
veterinare, am căutat să duc o ac
țiune de prevenire și combatere a 
principalelor boli infecto-contagioa- 
se cu răspîndire mare, cum ar fi 
febra aftoasă. bruceloza, tuberculoza, 
antraxul, rajetul și pesta porcină, 
pseudo-pesta aviară etc. Prin con
troale serologice periodice, vaccinări, 
tuberculinări, aplicarea de trata
mente adecvate, am reușit în bună 
măsură să contribui la reducerea 
mortalității la animalele gospodă-

riilor colective. De asemenea, în ul
tima vreme, pentru continua tabu* 
nătățire a raselor de animale, i-am 
îndrumat pe colectiviști să folosea
scă cu încredere însămînțările arti
ficiale. în prezent, în gospodăriile 
colective din Dragalina și Ștefan 
Vodă se aplică cu succes această 
metodă în sectorul ovin. Tot astfel, 
la cursurile zootehnice pe care le-am 
ținut în gospodării, i-am îndemnat 
pe lucrătorii din fermele de animale 
să aplice o furajare rațională, indi- 
cînd rații echilibrate în funcție de 
producția și greutatea corporală a 
animalelor- O măsură nouă care în 
ultimii ani a început să se aplice în 
gospodăriile din raza circumscrip
ției este și alăptarea vițeilor la bi
beron și găleată, metodă care duce 
la creșterea unui tineret taurin vigu
ros, capabil să asigure o bună pră- 
silă.

Toate aceste măsuri, și altele care 
nu au fost amintite, au dus la o per
manentă îmbunătățire a efectivelor 
de animale în gospodăriile colective 
din raza circumscripției. Drept urma
re, gospodăria colectivă din Draga
lina a obținut în 1961 o producție de 
lapte de 1.970 litri pe cap de vacă 
furajată, cu circa 1.000 de litri mai 
mult decît obținuse cu doi ani în 
urmă, iar gospodăria din Ștefan 
Vodă a realizat anul acesta 46 de li
tri de lapte pe cap de oaie. Produc
ții din ce în ce mai mari s-au obți
nut și se obțin și de la celelalte spe
cii de animale, ceea ce dă posibili
tatea gospodăriilor să vîndă statu
lui cantități tot mai sporite de pro
duse animale, să obțină venituri bă
nești tot mai însemnate.

Convins de frumusețea și utilita
tea muncii mele, voi depune și de 
aici înainte toate eforturile pentru a 
contribui într-o măsură și mai mare 
la dezvoltarea sectorului zootehnic 
și mărirea productivității animalelor 
gospodăriilor colective, răspunzînd în 
felul acesta încrederii pe care ne-o 
acordă partidul și statul nostru nouă, 
cadrelor de specialiști din agricul
tură.

Dr. GEORGE STATE 
medic veterinar la circumscripția 

Dragalina

parte din

de acum 
și cocoși

y, POMPILIU

Membru In
Pe inginerul Gheorghe Predescu, 

agronomul gospodăriei colective 
.1 Mai" din comuna Cuza Vodă, 
l-am găsit pe seară la frumoasa 
casă de cîmp a mecanizatorilor bri
găzii a Vl-a de la S.M.T.-ul din co
mună. Anunțase pe șeful brigăzii 
să trimită peste noapte un tractor 
la qară să ridice un diecuitor ce 
fusese repartizat de conducerea 
S.M.T.-ului acesiei brigăzi.

— Avem create toate condițiile 
ca cel mai tîrziu la data de 20 oc
tombrie să încheiem însămînțarea 
griului de toamnă pe cele 1.070 ha, 
îmi spuse inginerul Predescu. Acum

consiliul agricol raional

Hr-

Inginerul Gheorghe Predescu măsurînd cu metrul-ruletă 
dimensiunile unor exemplare medii de sfeclă de zahăr.

sîntem pe terminate cu recoltatul 
porumbului. Cu tot timpul nepriel
nic scoatem totuși peste 2.000 kg 
boabe la ha. Această producție 
este rodul muncii entuziaste a me
canizatorilor din cele 2 brigăzi de 
tractoare, ca și a colectiviștilor noș
tri. Arătura adîncă, prașilele repe
tate (mecanice și manuale), îngră- 
șămintele și sămînța de soi și-au 
spus după cum se vede cuvintul cu 
tărie.

— Dar la celelalte culturi ce pro
ducții ati realizat ?

— Și mai bune ca la porumb. La 
grîu, de pildă, fată de planul de 

1.550 kg. am 
ținut 1.800 kg 
medie la ha. 
pe un lot semin- 
cer de 10 ha cul
tivat cu soiul so
vietic Bezostaia, 
am scos cîte 2.600 
kg. grîu la ha. 
Floarea - soarelui 
ne-a dat în 
die 1.600 
sfecla de 
23.000 kg., 1 
rezul peste 
kg la ha, cu 1.500 
kg peste preve
derile planului.

Din discuția pur
tată cu inginerul 
Predescu am aflat 
că muncește aici 
din primăvară, 
venind de la sfa
tul popular raio
nal. „Aici, în mij
locul colectiviști
lor, mi-am găsit 
adevărata voca
ție" — îmi 
nea. El este șl 
membru in con- ; 
siliul agricol ra
ional. In această

de bunul 
nu numai în 

muncește, ci și 
agricole din 

ședințele sale, 
agricol raional

ob- 
în 

De

i me- 
kg. 

zahăr 
iar o-

5.000

spu-

calitate se îngrijește 
mers al treburilor 
gospodăria în care 
în restul unităților 
raion. Intr-una din 
bunăoară, consiliul 
a hotărît să se defrișeze, pentru a 
fi redată agriculturii,, o suprafață 
de 660 ha de arbori izolați și arbo- 
rete din baltă de la punctul „Melcu" 
și din pădurea Floroaica. Lemnul 
rezultat va fi folosit de gospodăriile 
colective la ridicarea diferitelor 
construcții, cît șl pentru foc. Lucră
rile de defrișări vor începe mai in
tens imediat ce se vor termina lu
crările de recoltări și însămînțărl. 

. Inginerul Predescu este un înflăcă
rat susținător al acestei acțiuni.

Tot în calitatea sa de membru în 
consiliul agricol raional, inginerul 
Predescu se interesează și ajută 
comitetul executiv al sfatului popu
lar comunal în executarea diferite
lor lucrări de interes obștesc. Bună
oară, în curînd se va termina elec
trificarea comunei, care va fi ra
cordată la rețeaua de înaltă tensi
une. In acest scop au fost aduși 
stîlpii necesari, care au și început 
a fi plantați. în comună există un 
vechi dispensar, a cărei clădire nu 
mai corespunde cerințelor; acesta 
va fi demolat și se va trece la ridi
carea unui dispensar nou, prevăzut, 
cu casă de naștere, baie etc. De 
asemenea, în comună se va ridica 
un frumos cămin cultural, prevăzut 
cu bibliotecă, sală de lectură, ci
nematograf etc. Pentru noile con
strucții au și fost asigurate o parte 
din materialele necesare, printre 
care întreaga cantitate de cărămi
dă. De toate aceste proiecte și în
făptuiri este legat și numele ingi
nerului Predescu.

...La înapoiere în comună, printre 
fascicolele luminoase ale tractoare
lor din schimbul de noapte care lu
crau la arat, vedeam chipul zîm- 
bitor al omului îndrăgostit de me
seria pe care și-a ales-o.

I. LEȘEANU



a solilor poporului romîn
(Urmare. din pag. 1)

Sarvapalli Radhakrishnan, s-a a- 
propiat de microfon și a rostit un 
cuvînt de bun sosit.

Sîntem fericiți, a spus președintele 
Indiei, DR. SARVAPALLI RADHA
KRISHNAN, să vă avem pe dv. și 
persoanele care vă însoțesc în mijlo
cul nostru. Din vizita pe care ați în
treprins-o tntr-un număr de orașe din 
India v-ați putut da seama de stima 
adîncă și bunăvoința pe care poporul 
nostru o nutrește pentru dv. și țara dv.

Noi dăm o înaltă apreciere luptei 
dv. curajoase pentru libertate și stră
duințelor pe care le depuneți pentru 
a îmbunătăți condițiile sociale și eco
nomice în țara dv. Ați obținut, în- 
tr-un timp foarte scurt, succes în sar
cina pe care v-ați propus-o. Prețuim 
interesul pe care îl manifestați și aju
torul pe care îl acordați în dezvolta
rea industriei noastre petroliere.

Contactele personale contribuie Ia 
întărirea relațiilor de prietenie între 
popoare. Sînt sigur că dv., primul mi
nistru al țării dv., și ministrul de ex
terne, precum și persoanele care vă 
însoțesc, veți considera vizita dv. la 
noi plăcută și folositoare și sper că 
această vizită va strînge legăturile 
dintre noi. Din toată inima, fiți bine 
venit, domnule președinte.

Răspunzînd, TOVARĂȘUL GHEOR- 
GHE GHEORGHIU-DEJ a spus :

Vă mulțumim sincer pentru caldele 
cuvinte adresate nouă și poporului 
romîn. Permiteți-mf să vă transmit dv. 
și prin dv. locuitorilor capitalei Indiei 
prietene, marelui popor indian, salu
tul nostru cald din partea Consiliului 
de Stat al Republicii Populare Romî-

ne, a guvernului Republicii Populare 
Romine și a poporului romîn.

Vă sîntem recunoscători pentru a- 
mabila invitație de a vizita marea și 
frumoasa dv. țară, de a avea convor
biri prietenești cu conducătorii In
diei, de a lua cunoștință de realiză
rile poporului indian, de năzuințele 
sale de progres și o viață mai bună. 
Sîntem convinși că prilejul de a avea 
noj întrevederi cu oamenii de stat ai 
Indiei va deschide noi posibilități 
pentru dezvoltarea multilaterală a re- 
lațiilor și colaborării dintre popoare- 
le și țările noastre.

Locurile vizitate pină acum au lă
sat asupra noastră impresii puternice, 
de neuitat. Aș vrea să mulțumesc 
pentru atenția cu care am tost încon
jurați și primirea deosebit de priete
nească pe care ne-au făcut-o nouă, 
reprezentanți ai poporului romin, 
persoanele oficiale și populația orașe
lor Bombay, Bangalore, Agra.

Dezvoltarea relațiilor dintre țările 
noastre se bazează pe interesele co
mune ale construcției pașnice. Fie ca 
această prietenie să se dezvolte spre 
binele nostru comun, spre binele pă
cii în întreaga lume.

în încheiere, tovarășul Gheorghe 
Gheorghiu-Dej a adresat urări pentru 
prietenia romino-indiană, pentru 
pace în întreaga lume.

De la aeroport, străbătind Bule
vardul Păcii, arteră principală a ca
pitalei Indiei, coloana de mașini 
oficiale s-a îndreptat spre reședin
ța președintelui Republicii India, 
unde sînt găzduiți oaspeții romîni 
în timpul șederii la DelhL

Capitala Indiei cuprinde două 
părți: Old Delhi (Vechiul Delhi), cu 
o populație de 2 600 000 de locuitori,

ȘTIRI EXTERNE
J

care are aspectul tipic al aglome
rărilor urbane din India, și New 
Delhi, (Noul Delhi) cu 260 000 de 
locuitori, în care se află diversele 
instituții oficiale, palatele de reșe
dință ale înalților demnitari, pre
cum și numeroase grădini.

Clădirea de reședință a președin
telui Republicii India este construi
tă din piatră roșie, cu coloane în 
stil antic, cu cupola în forma tem
plelor budiste. In momeptul cînd 
tovarășul Gheorghe Gheorghiu-Dej 
împreună cu dr. Sarvapalli Radha
krishnan au sosit la reședință, ală
turi de drapelul portocaliu-negru al 
președintelui Republicii India s-a 
inălțat și drapelul roș-galben-albas- 
tru al Republicii Populare Romine.

în piața din fața reședinței, în
cadrată de clădirile diferitelor mi
nistere, se aflau zeci de mii de oa
meni care au făcut o primire en
tuziastă conducătorilor de stat ro
mîni. Pe aleea de la intrarea reșe
dinței pe o distanță de mai bine 
de 1 kilometru, alți numeroși locui
tori ai capitalei Indiei au salutat pe 
tovarășii Gheorghe Gheorghiu-Dej 
și Ion Gheorghe Maurer, manifes- 
tînd pentru prietenia romîno-india- 
nă. De la intrarea în piață și pînă 
la reședință convoiul de mașini a 
fost escortat și de o unitate de lăn- 
cieri călare din garda președintelui.

In cursul zilei, tovarășul Gheorghe 
Gheorghiu-Dej, împreună cu tova
rășii Ion Gheorghe Maurer și Cor- 
neliu Mănescu au făcut o vizită pre
ședintelui Republicii India, dr. Sar
vapalli Radhakrishnan.

După-amiază, conducătorii de stat 
romîni au avut convorbiri cu pri
mul ministru al Indiei, Jawaharlal 
Nehru.

Seara, președintele Republicii In
dia, dr. Sarvapalli Radhakrishnan a 
oferit un dineu în cinstea oaspeților 
romîni.

în ultimii ani marea industrie so
vietică a produs noi mașini agri
cole care asigură mecanizarea 
complexă a proceselor de produc
ție în sovhozuri și colhozuri.

Pe întinsele cîmpii ale republici
lor unionale, în stepele Ucrainei și 
ale Kazahstanului, noua tehnică so
vietică își spune cuvîntul în obți
nerea unor recolte de milioane de 
puduri de cereale, de sfeclă de za
hăr și bumbac, de fructe și legume, 
contribuind la îndeplinirea măre
țului program al construirii comu
nismului.

Lucrătorii din sovhozurile și col
hozurile din regiunile păminturilor 
desțelenite au primit în ultimii ani 
numeroase mașini agricole noi : 
tractorul pe șenile „T-140", tractorul 
de mare viteză ,,T-75“, secerători cu 
mari lățimi de lucru, uriașe insta
lații de selectat semințe, combine 
din cele mai moderne și alte nu
meroase mașini.

La Expoziția permanentă de la 
Moscova, zilnic apar noi și noi ma
șini produse de industria unională 
precum și de cea a Republiciloi 
sovietice. Frintre acestea se numără 
tractorul „MTZ-5M", „T-28", „DT-20“ 
și alte tipuri modernizate, însoțite 
de o largă gamă de mașini și in
stalații menite să execute lucrări 
din cele mai complexe de trans
port, încărcat și descărcat, de ad
ministrarea îngrășămintelor și com
baterea dăunătorilor, pentru cultura 
plantelor tehnice și a cerealelor.

Aceasta este tehnica actuală ; pe 
cimpurile de experiență insă, se 
veriiică mașini mai perfecționate, 
cu indici tehnici superiori, care in 
scurt timp vor ieși din uzine și se 
vor împrăștia pe întinsele cîmpii 
ale Uniunii Sovietice.

A fost timpul cind mecanizatorii 
numeau tractoarele „S-80" și „DT- 
54“ „uriașul stepei'1. Intr-adevăr, a- 
ceste mașini au servit cu succes 
agricultura sovietică, cu ajutorul 
lor s-a făcut desțelenirea și s-a lu
crat pămintul timp îndelungat. Dar 
acestea sînt tractoare de mică pu
tere față de noile tractoare aflate 
in fabricație.

Lucrările celei de a 17-a 
sesiuni a Adunării 
Generale O.NJLL

Mircea Malița, adjunct al ministru
lui afacerilor externe al R. P. Romi
ne, a luat cuvîntul la ședința din sea. 
ra zilei de 16 octombrie, a celei de 
a 17-a sesiuni, amintind de la început 
poziția consecventă a R. P. Romine în 
favoarea încetării tuturor experien
țelor nucleare în toate mediile și 
pentru totdeauna. El a scos în evi
dență că dezbaterile generale și dis
cuțiile din Comitetul Politic arată 
că majoritatea delegaților se declară 
pentru rezolvarea problemei în an
samblu în conformitate cu cerințele 
tuturor popoarelor.

Mircea Malița a subliniat, printre 
altele, că se impune necesitatea de a 
nu se mai amina rezolvarea pro
blemei suspendării experiențelor 
nucleare. Delegația romînă — a ară
tat el — acordă întregul său sprijin 
propunerii Uniunii Sovietice de a se 
încheia un acord internațional cu 
privire la interzicerea experiențelor 
cu arme nucleare în atmosferă. in 
Cosmos și sub apă. concomitent cu 
asumarea obligației de a nu se pro
ceda la efectuarea unor experiențe in 
subteran.

publici a izgonit pe mercenari în 
fruntea cărora se aflau ofițeri saudiți 
și iordanieni, capturind armamentul 
lor și aiungindu-i de la frontiere în 
interiorul Arabiei Saudite.

După cum reiese din comentariul 
făcut ziarului sovietic „Izvestia" de i 
către președintele Consiliului de Mi
niștri al Republicii Arabe Yemen, 1 
Abdallah As Sallal, în est trupele Ye
menite desfășoară ofensiva împotriva 
trupelor pe care le-a concentrat și 
înarmat șeriful Beihanului, guverna
torul protectoratului britanic Beihan. 
In vederea atacării frontierelor R. A. 
Yemen. Mercenarii sînt înarmați cu 
armament greu englez primit din co
lonia Aden.

R. P. UNGARĂ

Terenuri nisipoase cultivate 
cu legume

Pe solurile nisipoase de calitate 
inferioară ale unei ferme experi
mentale din regiunea Budapestei se 
experimentează de 3 ani, cultivarea 
ardeiului cu ajutorul îngrășăminte
lor minerale lichide. Se aplică un 
nou procedeu de alimentare a pă- 
mintului cu apă și îngrășăminte, 
care a dovedit că pe solurile nisi
poase, de cea mai inferioară cali
tate. se pot obține rezultate remar
cabile fără a folosi îngrășăminte 
naturale. Plantele hrănite numai cu 
aceste soluții au dat aceeași canti

tate sau chiar o cantitate ceva mai 
mare de fructe decit acelea culti
vate pe un teren fertilizat cu 1.000 
chintale de îngrășăminte organice 
la un hold.

Noua metodă este mult mai eco
nomicoasă și mult mai ușor de apli
cat : substanța hrănitoare este di
zolvată in apa cu care se udă pă- 
mintuL Experiențele și calculele 
prealabile dovedesc că ardeiul cul
tivat după această metodă asigură 
obținerea unui venit cu 10.000 fo- 
rinți mai mult la hold.

In primii ani ai puterii sovietice, 
din însărcinarea lui V. I. Lenin, 
muncitorii uzinei ..Putilov" au con
struit primul tractor sovietic. Acum 
muncitorii uzinelor „Kirov“ din Le
ningrad, au elaborat și au trimis în 
experimentare, traducind in viață 
directivele Congresului al XXH-lea 
al P.C.U.S., tractorul pe roți de 220 
C.P. Acesta lucrează cu plugul pur
tat cu 8 corpuri, lăsind in urma sa 
o fîșie arată de 3 metri lățime. La 
capătul parcelei întoarcerea se 
face intr-un cerc de 6 metri. Acea
sta e posibil prin faptul că partea 
din față și cea din spate a tracto
rului sînt unite intre ele prin articu
lații, ceea ce ușurează manevrarea 
lui. „Atita namilă și o întorci la iei 
de ușor ca pe autoturismul Volga 
sau Moskvici", spunea tractoristul 
Bogdanov.

Tractorul are o gamă lărgită de 
viteze. El poate merge în sarcină 
cu viteză de 40 km./oră. Noul trac
tor nu numai că e o mașină de 
mare putere, dar este prevăzut cu 
dispozitive care permit acționarea 
diferitelor mașini agricole purtate 
sau tractate. Este echipat, de ase
menea, cu instalație hidraulică la 
schimbăior, pentru vitezele princi
pale. In ce privește coniortabilita- 
tea, tractorul are ventilator pentru 
aerisire in cabină, calorifer pentru 
Încălzire pe timpul iernii, scaunul 
tractoristului e asemănător unui fo
toliu.

In urma experiențelor de produc
ție făcute cu noul tractor, producti
vitatea muncii crește de 2,5—3 ori, 
pentru executarea lucrărilor iiind 
necesare mai puține tractoare, și in 
aceiași timp și cadre mai puține.

Tehnica sovhozurilor și colhozuri
lor s-a îmbogățit, de asemenea, cu 
o serie de mașini de mare produc
tivitate pentru recoltarea cerealelor 
și stringerea mecanizată a paielor. 
Astfel de mașini sînt vindroverelo 
„JVN-6-, „JVN-10" și „JVN-15", care 
lucrează in agregat cu combina 
„SK-3“ și „SK-4“ ; mașina pentru 
strins căpițe „KNU-11", mașina de 
clădit stoguri „SNU-0,5“, combina 
„SK-3" cu tocătoare pentru tocatul 
paielor și altele.

De asemenea, sovhozurile și col
hozurile s-au îmbogățit și cu o se
rie de noi mașini și instalații pen
tru prelucrarea furajelor precum și 
cu instalații moderne pentru combi
natele de creșterea păsărilor și 
animalelor.

Ca întotdeauna, puternica indus
trie sovietică dă agriculturii un te
meinic sprijin tehnic pentru ca a- 
ceasta să îndeplinească sarcini
le mărețe trasate de Programul 
P.C.U.S. In ceea ce îi privește pe 
mecanizatorii din țara noastră ei 
privesc cu sinceră admirație uria
șul avint al construcției de mașini 
agricole din Uniunea Sovietică.

Ing. M. NICOLA 
din Trustul S.M.T.

(Urmare din paa. 1)

Totodată Ia pomii plantat! din 
toamnă pămintul din groapă se așează 
în cursul iernii, stabilindu-se astfel 
un contact strins între rădăcini și 
particulele de sol. în asemenea con
diții pomii încep să crească primă
vara, de îndată ce temperatura din 
sol permite.

Plantarea pomilor în primăvară se 
face cu multă întîrziere, numai după 
ce se svîntă pămîntul din livadă. în 
acest anotimp bintuie deobicei vînturi 
puternice care provoacă uscarea ex
cesivă a solului. Deoarece după plan
tarea de primăvară a pomilor pă
mîntul din zona rădăcinilor rămîne 
încă mult timp infoiat, aerul încălzit 
pătrunde prin goluri și provoacă us
carea rădăcinilor; ca urmare, pomii 
plantați în primăvară se prind în 
proporție relativ mică.

în afară de factorii enumerați mai 
sus, plantarea de toamnă a pomilor se 
preferă și pentru faptul că această 
lucrare se execută într-o epocă cînd 
brațele de muncă din gospodării sînt 
mai puțin ocupate în sectorul agricol.

Pentru obținerea unor livezi înche
iate trebuie să se folosească numai 
material săditor de prima calitate, iar 
plantarea să se facă în condiții 
optime.

Un pom este considerat bun pen
tru plantat atunci cînd are 4—5 ră
dăcini de 25—30 cm lungime, trun
chiul drept și destul de îngroșat, 
scoarța netedă și lucioasă, fără răni 
sau pete provocate de boli, fără 
mușchi sau licheni, iar coroana com
pletă, formată din 3—5 ramuri.

La procurarea pomilor gospodăriile 
trebuie să țină neapărat seama de 
lucrările privind raionarea pomicul- 
turii, in sensul ca să planteze speciile 
și soiurile prevăzute în sortimente și 
numai în proporțiile stabilite pentru 
regiunea respectivă.

In gospodăriile agricole socialiste 
pomii se plantează în teren desfundat 
la adîncime de cel puțin 60 cm. în 
asemenea cazuri gropile pentru plan
tat se fac numai atît de mari ca să 
încapă rădăcinile.

în gospodăriile unde nu există po
sibilități pentru desfundarea terenu
lui la adincimt mari, terenul se ară 
pînă la 25—30 cm adîncime, iar 
pentru plantarea pomilor se fac gropi 
de 80—100 cm în diametru și de cel 
puțin 70—80 cm adîncime. Cu cit 
subsolul este mai sărac în substanțe 
nutritive, cu atît gropile se fac mai în 
față și invers, cu cît terenul este mai 
fertil, cu aîît și gropile se fac mai 
adinei. Cu ocazia facerii gropilor pă
mintul rezultat din prima cazma se 
așează într-o parte, iar restul în alta.

Gropile se fac cu 30—40 zile îna
inte de plantare, pentru ca să se acu
muleze în ele apa din ploi ; cu 2—3 
săptămâni înainte de plantare, în mij
locul gropii se bate un tutore și se 
trage în groapă pămîntul rezultat 
din prima cazma. In felul acesta pină

la plantare se asigură așezarea pă- 
mîntului în groapă.

Pomii se plantează nici prea adine, 
nici prea în față cu rădăcinile afară, 
ci în așa fel ca gîtul rădăcinilor (co
letul) să fie la nivel cu suprafața pă- 
mîntului.

înainte de plantare rădăcinile po
mului se fasonează ; în acest scop se 
taie cu un cosor sau cu un briceag 
bine ascuțit în așa fel ca tăietura să 
fie pieziș și să privească în jos. Ră
dăcinile întregi și sănătoase nu se 
taie.

Pomul se așează în groapă în po
ziție verticală lîngă tutore, cu coletul 
la nivelul solului, iar între rădăcini 
se așează pămînt mărunt luat cu caz
maua din stratul arabil din jurul 
gropii. După aceea se așează în 2—3 
rînduri pămînt și peste rădăcini, b-* 
straturi de 10—15 cm grosime și se 
bătătorește. Bătătorirea pămîntului 
în groapă se face cu picioarele în- 
cepînd de la margine spre trunchi.

După acoperirea rădăcinilor, în 
copca realizată după plantare, se 
toarnă 3—4 găleți de apă. Udatul este 
necesar atît pentru a pune pomul în 
condiții normale de umiditate cît 
mai ales pentru asigurarea unui 
contact strins între pămînt și rădă
cini. în acest fel, în lipsa golurilor 
de aer, rănile de pe rădăcini se vin
decă intr-un timp mal scurt, fapt 
care asigură prinderea pomilor.

in regiunile de dealuri pentru plan
tarea pomilor se folosesc deobicei so
lurile sărace de pe pante. Pentru asi
gurarea unei creșteri normale a po
milor, este necesară aplicarea îngră
șămintelor o dată cu desfundatul te- ‘ 
renului sau la plantare. în primul caz 
se folosește cantitatea de 25—40 tone 
la hectar. în cazul al doilea se folo
sește la fiecare groapă cantitatea de 
8—12 kg gunoi bine descompus, la 
care se mai adaugă 50—60 g super- 
fosfat și 25—35 g sare potasică.

La 2—3 săptămini după plantare, 
trunchiul pomilor se leagă de tutore; 
pentru prevenirea roaderii, între 
trunchi și tutore se așează un șomo- 
iog de paie sau talaj. înainte de în
ceperea înghețului, în jurul pomului 
se face un mușuroi pentru apărarea 
rădăcinilor de îngheț în cursul iernii. 
Mușuroirea se poate face șf mai îna
inte.

Pentru a preveni pagubele provo
cate de iepuri, imediat după plantare, 
trunchiurile pomilor și ramurile prin
cipale de schelet (la pomii pitici) se 
învelesc cu trestie, tulpini de floarea 
soarelui sau de cînepă, cu șipci sau 
cu hîrtie de ambalaj.

Ținînd seama de mărețele sarcini 
ce stau în fața sectorului pomicol 
precum și de rentabilitatea sectorului 
pomicol ca ramură de producție, gos
podăriile agricole socialiste, vor lua 
din timp toate măsurile de ordin or
ganizatoric și tehnic pentru executa
rea plantării pomilor în această 
toamnă la nivel tehnic superior, în 
vederea asigurării unor plantații du
rabile.

GOSPODINE I
La conservarea legumelor 

și fructelor, folosiți

Angolezii continuă lupta 
pentru alungarea 

colonialiștilor
Pe zi ce trece, insurgenții din An

gola dau lovituri tot mai grele tru
pelor colonialiștilor portughezi. Mai 
bine organizați și înarmați ca 1a în
ceputul răscoalei, angolezii au dovedit 
că sînt capabili să continue lup'a 
și să se mențină încă foarte mult 
timp.

Guvernul dictatorului Salazar, care 
are în Angola o armată de 40.000 de 
soldați portughezi, intenționează, in 
ciuda protestelor unanime, să conti
nue politica de reprimare crun
tă a poporului angolez. Colonia
liștii portughezi, văzînd că le fuge 
pămîntpl de sub picioare, intențio
nează să recurgă la bombe cu napalm 
pe scară largă împotriva forjelor 
populare angoleze răsculate.

Pafrioții sud-vietnamezi 
doboară avioanele 
militare americane 

folosite împotriva lor
In luptele pentru independența ță

rii, desfășurate în zilele de 15 și 16 
octombrie, patrioții sud-vietnamezi au 
dobortt două avioane militare ameri
cane. Forțele militare aeriene ale 
S.U.A. dispun în Vietnamul de sud 
de o escadrilă de avioane militare de 
tip „T-28".

Imperialiștii nord-americani caută 
pe toate căile să înăbușe lupta dreap
tă a poporului din Vietnamul de 
sud, folosind Împotriva patrioților 
sud-vietnamezi și elicopterul cu reac
ție de tip „XB-1“. Cu toate acestea, 
dușmanii poporului sud-vietnamez nu 
vor reuși să stăvilească iureșul luptei 
de eliberare, din ce în ce mai cres- 
cînd.

Un nou succes al forjelor 
progresiste din Brazilia

De curînd au avut loc alegeri par
țiale în Brazilia. In majoritatea cir
cumscripțiilor electorale, forțele pro
gresiste au obținut un însemnat nu
măr de voturi. In statul Guanabara, 
de pildă, candidatul Partidului Muncii 
la postul de deputat federal, Leonel 
Brizola, a obținut un număr dublu de 
voturi față de candidatul de dreapta, 
Amarai Netto.

Rezultatul alegerilor din Guanabara 
subliniază în primul rînd înfrîngerea 
zdrobitoare a dolarului.

Situația din R. A. Yemen
In ttnăra republică, Întregul popor 

yemenit respinge la frontiere atacul 
trupelor străine. Armata tinerei re-
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„CONSERVANT“ și 
„CAPSULE GELA TINO ASE

produse ale cooperativei 
CHIMICA - București

Se găsesc de vînzare la magazinele 
de stat, precum și la magazinele 

cooperației de consum 
din întreaga țară

Abonati'-vă din timp pentru anul 1963 la 
revistele agricole sovietice „ZEMLEDELIE", 
„KUKURUZA", „JIVOTNOVODSTVO" „SVU 
I\OVODSTVO“ și celelalte publicații de spe
cialitate agricole.

Abonamentele se primesc la oficiile 
și factorii poștali, difuzorii de presă din între" 
prinderi și instituții.

timp cu ultimele
al

GOSPODARII AGRICOLE
GOSPODARII AGRICOLE

STAȚIUNI DE MAȘINI Șl TRACTOARE I
Aprovizionînd biblioteca la

noutăți, sprijiniți ridicarea nivelului profesional 
lucrătorilor din agricultură.

Librăria „Cartea prin poștă"
DIN BUCUREȘTI STR. BISERICA ENEI nr. 16 

vă stă la dispoziție cu un bogat sortiment de cărți 
din toate domeniile de activitate.

Pentru întocmirea comenzilor librăria, la cerere, 
vă expediază gratuit prospecte, cataloage, liste de 
cărți.

Cărțile comandate se pot plăti și cu virament 
dacă comanda însumează 100 lei.

București —
PINGUIN •AUTO Mi NUNE»AUTO CISTERNA»
AVIONUL ZBURĂTOR»TELEFONUl CU SONERIE»

I CLOVNUL CU UMBRELĂ»FLUTURE MECANIZAT»
Ir - PITIC CĂLĂTOR- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

ROATA BELVEDERE •CARU55EL CU AVION • 
TRENUL DE MUNTE •TRENUL DE MANEVRĂ• 
CURCANUL ÎNF0IAT9 BARCĂ CU VÎSlf 

*= PIONIERUL MOTOCICLIST•TOBOGANUL- - - - - - - -

Jucăriile mecanizate sînt 
educative, distractive sî 
prezintă in miniatură 

_ _ viețuitoarele și lucrurile 
- reale.

5e găsesc de vînzare
in toate magazinele de jucării dințară, precum și în magaz 'i-

- ne/e cooperativelor de consum 

Gospodării agricole colective, 
membri colectiviști, 
deținători de oii

în întreaga țară se desfășoară acțiunea 
lînei din producția anului 1963.

Contractați cu unitățile sau delegații 
producție de lînă de pe oile ce le dețineți.

Prin sistemul de contractări beneficiați
— prețuri avantajoase
— împrumut de 4 O"/» din valoarea contractului încheiat
— scutire de cote
— prioritate la terenurile de pășunat
Surplusurile de lînă din producția anului 1962 le puteți 

valorifica în condiții avantajoase, vînzîndu-le unităților 
D.C.A., ia prețurile de achiziție.


